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Z obecního úřadu
Co nového v obci
Volby do zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 15.–16. října 2010
V říjnu letošního roku se uskuteční volby do zastupitelstva obce. Byly registrovány 2 kandi-

dátní listiny. 
Sdružení nezávislých kandidátů „Sdružení nezávislých“
1. Alena Křížová, starostka, 45 let, bez politické příslušnosti
2. Eva Šritrová, vychovatelka, 39 let, bez politické příslušnosti
3. Ing. Eva Kotyzová, pracovník v zemědělství, 46 let, bez politické příslušnosti
4. Eliška Kollárovičová, kuchařka, 47 let, bez politické příslušnosti
5. Ing. Jiří Beran, revírník, 33 let, bez politické příslušnosti
6. Ing. Petr Prouza, manager marketingu, 26 let, bez politické příslušnosti
7. Eva Fabiánová, prodavačka, 46 let, bez politické příslušnosti
8. Mgr. Václav Vojtěch, učitel, 60 let, bez politické příslušnosti
9. Naďa Štěpová, učitelka MŠ, 41 let, bez politické příslušnosti
Sdružení nezávislých kandidátů „Za rozvoj obce“
1. Martin Struhař, soukromý podnikatel, 46 let, bez politické příslušnosti
2. Arpád Lörincz, soukromý podnikatel, 55 let, bez politické příslušnosti
3. Tomáš Hejduk, soukromý podnikatel, 33 let, bez politické příslušnosti
4. Petra Pohlová, soukromý podnikatel, 34 let, bez politické příslušnosti
5. Luboš Feichtinger, svářeč, 40 let, bez politické příslušnosti
6. Jan Pásler, státní zaměstnanec, 45 let, bez politické příslušnosti
7. Petr Verner, soukromý podnikatel, 47 let, bez politické příslušnosti
8. Jindřiška Štěpová, důchodce, 61 let, bez politické příslušnosti
9. Iva Páslerová, invalidní důchodce, 44 let, bez politické příslušnosti

Při rozhodování Vám třeba pomůže i malá statistika. V právě končícím čtyřletém období 
rada obce  jednala 84×, zastupitelstvo obce 37×. Účast zvolených zastupitelů na zasedáních 
zastupitelstva byla následující:

Brychtová Eva   81%
Fabiánová Eva  84 %
Kollárovičová Eliška 84 %
Křížová Alena  100%
Lörincz Arpád  95 %
Matyáš Vilém  49 %
Pásler Jan  78 %
Pohlová Petra  92 %
Struhař Martin  92 %
Škoda Zdenek  65 %
Štěpová Jindřiška 86 %
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Verner Petr  100 %
Mgr. Vojtěch Václav 84 %
V poměrné části:
Ing. Luboš Domša 90%   Ing. Eva Kotyzová 96 %
Bittner Oldřich  42%    Naďa Štěpová 100 %
Pro následující volební období byl stanoven počet členů zastupitelstva na  9. V následujících 

řádcích Vám chceme přiblížit, jak je možné upravit hlasovací lístky. Po jejich přečtení zjistíte, 
že si vlastně můžete sestavit sami nové zastupitelstvo, a vybrat tak tedy ty, o kterých si myslíte, 
že by v příštím období měli rozhodovat o dalším vývoji v obci. Je tedy potřeba přijít k volbám 
a volit, jenom tak můžete další vývoj ovlivnit. 

redakční rada

Předvolební otázky pro kandidáty
V letošním roce se opět budou konat komunální volby do zastupitelstva. V Deštném poprvé 

bude voleno devět zastupitelů, z nichž vzejde budoucí starosta či starostka. Byly sestaveny dvě 
kandidátky, na kterých je celkem 18 členů. Někteří patří již ke „stálicím“, ale objevily se i nové 
tváře. A tak ve snaze Vám je přiblížit jsem je požádala o několik slov. Ti, kteří již v zastupitelstvu 
pracovali, dostali otázku: „Jaký byl Váš osobní přínos v práci zastupitelstva?“ Druhá otázka 
byla pro všechny stejná „Jaký je Váš osobní cíl pro čtyřleté volební období?“  

Otázku jsem směřovala tak trochu cíleně. Sama osobně si myslím, že práce v zastupitelstvu 
je  nejen kolektivní, ale existuje tu i prostor pro osobnosti. Časy, kdy volby byly formální, jsou 
už pryč. Svými hlasy můžete podpořit vybrané lidi. Takže, milí spoluobčané, tužky do ruky a po 
uvážlivém přečtení, přemýšlení KROUŽKUJTE.   

V abecedním pořadí
Stálice:
Eva Fabiánová
 Za minulé období jsem získala velké osobní zkušenosti, a to i v tom, že rozhodování není 

vždy tak snadné, jak si člověk myslí. Lidé, kteří nechodí na zastupitelstvo, si myslí, že některá 
naše rozhodnutí nejsou správná. Snadno se kritizuje něco, o čem nemají dostatek informací, 
nebo jen zkreslené údaje. Jsem tedy proto, aby se veřejnost více informovala, a to i prostřed-
nictvím našeho časopisu, a budu se snažit spoluobčany více přesvědčovat, aby na veřejná 
zasedání chodili. Dále se budu zasazovat o zachování školy. Mám sice již dospělé děti, ale 
všechny čtyři zde vychodily základku bez větších potíží a celkem úspěšně pokračovaly dál. 
Mrzí mě rozhodnutí některých rodičů, kteří malý problém řeší radikální změnou školy.

Eliška Kollárovičová  
U mne se pojí příjemné s užitečným. Mnoho let vedu divadelní spolek. Není snad domýšlivé 

napsat, že pokud hrajeme v zimě, máme vždy plno rekreantů, pro které to je vítané zpestření 
pobytu. Samozřejmě i výjezdy našeho souboru jsou zároveň dobrou propagací obce.

Podílela jsem se také na projektu „kulturní zima“. Zde jsme mohli vidět i jiná divadelní před-
stavení. Přes velký ohlas loni realizace selhala na nedostatku fi nancí. Takže můj osobní cíl je 
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sehnat peníze a obnovit zaběhnutou tradici.
Náš spolek funguje již 12 let a domnívám se, že kultura je již nedílnou součástí Deštného.
Ing. Eva Kotyzová 
Snažím se skrze své zaměstnání a koníčka zviditelnit naši obec. Na závody přijíždí hodně 

cizích lidí, dochází rekreanti. Někteří se rozhodnout zde strávit dovolenou.
Ráda bych také zřídila při škole jezdecký kroužek pro děti. Jednoznačně budu prosazovat 

znovuzavedení kontejnerů po obci. Než například dojdu na pastvinu, uklízím cestou nepořá-
dek. „Rozumím“, že to lidé nemají kam dát, ale je to nad mé chápání.

Alena Křížová 
Z technických věcí chci pokračovat v dokončení projektu intenzifi kace čistírny odpadních 

vod,  projektu nové hasičské auto, které je vzhledem k aktivitě našich hasičů nutností, a dokon-
čení nového územního plánu. Toto jsou všechno priority, které samozřejmě schválilo odstu-
pující zastupitelstvo. Výše uvedené a důležité projekty, přestože jsou částečně fi nancovány 
z dotací, představují velkou fi nanční zátěž pro „tak malou“ obec. Důležitých věcí (např. opravy 
místních komunikací) a nápadů mám samozřejmě nejen já hodně, ale vždy je nutné vycházet 
z reálných možností obecního rozpočtu. Chtěla bych říci všem, kteří nevědí, že je nutné vždy 
tzv. předfi nancování projektů.

Sama bych byla ráda, aby se  sjednotily různé kulturní aktivity v obci. Je zde několik skvělých 
sdružení, a pokud se jejich činnost propojí, výsledek ocení nejen místní, ale i návštěvníci, na 
kterých nám jako horské obci záleží.

A na závěr: Zaujal mě nápad „hřiště třetího věku“. Jsou to speciálně upravené věci pro seni-
ory, které jsou určené pro jejich fyzické aktivity.

Arpád Lörinz
Když jsem byl zvolen do zastupitelstva, věděl jsem, že pokud budu chtít dělat tuto práci 

důsledně, získám spoustu nepřátel. A to se mi povedlo. 
Nebral jsem si nikdy servítky při jednání, jsem přesvědčen, že zastupitel má hájit především 

zájmy obce. Má mít dlouhodobější představu jejího rozvoje. A toho jsem se celou dobu voleb-
ního období držel.

Probudil jsem zájem obce o podíl ve fi rmě Sport profi   s.r.o. Podařilo se mi prosadit zlepšení 
úrovně zimní údržby na méně dostupných místech. Na můj návrh bude snížen počet budoucích 
zastupitelů a zrušena rada obce.

Pokud budu zvolen, chci, aby naše obec za 10 let nepatřila „k mrtvým obcím“. Noví zastupi-
telé musejí jasně říci svůj cíl, kam se bude směřovat. To znamená shromáždit veškeré pozitivní 
reálné návrhy. Z těch se vyberou ty smysluplné a budou se postupně realizovat. Budu konkrét-
ní. Škola – známe prognozu počtu dětí v budoucnu v naší škole, je nutné jednoznačně stanovit, 
kdy bude zrušen 2. stupeň, protože škola se v každém případě musí zachovat. Rozpočet obce 
nebude schopen bez tohoto opatření školu udržet. (v současné podobě stojí provoz 2,5 mil Kč). 
Počty žáků školy se měly začít řešit již před 10 lety. Kdo tvrdí něco jiného, je nezodpovědný. 

Budu prosazovat, aby se jednoznačně rozhodlo, co s podílem obce ve Sport profi  (27,585 %). 
Dle mého názoru je účast obce v současné době ve fi rmě zbytečná, nepřínosná. Jinak bych se 
na tento problém díval, kdyby fi rma dotovala naši školu, např. částkou 1 mil Kč. Samozřejmě, že 
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by mohlo být přínosem řešení této otázky zvolení kandidáta Petra Prouzy.
Myslím, že nejsou dobré vztahy obce s místními podnikateli. Chci, aby to byla obec, kte-

rá udělá první krok ve vzájemně výhodné spolupráci. Nestačí jen formální pozvánka, ale je 
potřeba osobní kontakt starosty či starostky, který bude tlumočit požadavky a nabídku obce. 
Např. jak změnit k lepšímu vzhled spodní části sjezdovek (různé boudy a boudičky by měly být 
minulostí).

Nesnáším výrok – na to nejsou peníze. Hlavním úkolem hlavy obce je peníze shánět 
a sehnat a zastupitelstvo musí vědět, na co je použít.

Pořadí kandidátů na kandidátce bylo určeno losem, zastupitelé budou zvoleni Vaším výbě-
rem. 

Jan Pásler
Měl jsem na starosti dopravu v obci. Podařilo se dovybavit místní komunikace dopravním 

značením.
Rád bych dokončil dopravní značení, které je vzhledem k počtu návštěvníků důležité. Další 

spolupráci pokládám za kolektivní. Samozřejmě vzhledem ke své profesi se budu snažit pomá-
hat řešit zátěžové situace v obci.

Petra Pohlová 
Díky „miliónu“ telefonátů a osobních kontaktů sem umístila bankomat soukromá fi rma. Mnou 

oslovené banky totiž odmítly toto pro obec důležité zařízení k nám dát z důvodu vysokých 
nákladů  a vzhledem k počtu stávajících obyvatel nízké návratnosti. I tak obec samozřejmě 
doplácí. Mám jen jedno upozornění, pokud je na bankomatu napsáno mimo provoz, je to krát-
kodobé z důvodu propojení s centrálou.

Jako svůj druhý úkol jsem si dala zřídit hřiště pro děti, a to i přesto, že mám sama již děti 
odrostlejší. Doufám, že to dotáhnu do konce ať jako člen zastupitelstva, nebo jen občan Dešt-
ného. Pokud se stanu zastupitelem, chci, aby se zvýšil počet odpadkových košů při turistických 
cestách. Zároveň se u nich umístí igelitové sáčky pro psí exkrementy. Myšlení lidí snad pokro-
čilo, a tak nebude docházet k jejich ničení jako v minulosti, ale k účelnému používání.

Martin Struhař  
Chtěl bych poděkovat voličům za důvěru, kterou mi dali. Zatím jsem tu možnost neměl.
Žádnou věc nepokládám za osobní, práce v zastupitelstvu je pro mě kolektivní. Z mého 

hlediska se nám podařilo v našem obecním lese udělat hospodářský plán. Protože to je moje 
profese, chtěl bych do budoucna pokračovat v řádném hospodaření a zajistit navrácení lesů 
v katastru Jedlová.

Zahájili jsme v rámci katastru obce výřez dřevin ze zarostlých luk. Můj koníček je historie, 
a tak jsem se postaral o znovupostavení sousoší u chaty Na Potoce, které bylo slavnostně 
vysvěceno.

Do budoucna chci pokračovat v budování a údržbě místních komunikací a mostků a obno-
vení komunální techniky.

Jindřiška Štěpová
 V minulém období jsem se spíše podílela na realizaci různých akcí – pomáhám na sklářích, 

při úpravě návsi a okolí kostela, paní Pohlové při realizaci hřiště.
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V současné době jsem v důchodu. Pokud nebudu zvolena, budu samozřejmě pomáhat dál. 
Ale osobně si myslím, že je opravdu čas dát prostor a příležitost mladým. Možná si neodpustím 
poznámku k těm, kteří kritizují. Snadno se mluví a hodnotí, ale zkuste se zapojit.

Naďa Štěpová 
Své minulé období nehodnotím, protože jsem se za tak krátkou dobu rozkoukávala. Do 

budoucna jsem pro zachování školy v plném rozsahu. Zvětšila bych prostory školky, malých 
dětí je v současné době dostatek. Vylepšeným prostředím se budou rodiče lépe motivovat, aby 
své děti dali sem.

Petr Verner 
Pro mě je zastupitelstvo týmová práce a zbytečné řeči nemám rád. Chtěl bych se podílet 

na celkovém zlepšení a zviditelnění obce. Trvám na tom, aby se maximálně využily fondy EU. 
Protože peníze to je zatím nejdůležitější věc, kterou tahle obec potřebuje.

Mgr. Václav Vojtěch 
V době, kdy se ekonomika dostávala do útlumu, jsem dokázal sehnat peníze na výměnu 

oken a zateplení budov školy. Dosáhnout na peníze v projektech z EU a Královéhradeckého 
kraje na rekonstrukci hřiště za školou a příhraniční akce pro děti „Nejen sportem proti dro-
gám“.

 Do budoucna bych se chtěl podílet na propagování obce například Kačenčinou pohádkovou 
říší. Podporovat jakékoliv aktivity, které by zviditelnily naši obec.

Nové tváře:

Ing. Jiří Beran  
Protože mám osobní a velmi dobrou zkušenost s tříděním odpadu v Polici, kde jsem bydlel, 

chtěl bych tento způsob prosadit i zde. Posílil bych sběrná místa v obci o kontejnery na tříděný 
odpad. Výrazně by to přispělo k zlepšení obrazu obce u rekreantů. Doba pokročila a lidé si 
navykli  odpad třídit. Mnoho cizích návštěvníků se mě ptá, kam odložit tříděné odpadky. V tom 
případě bude nutné zavést paušální platbu za odvoz na občana, ve které bude zahrnut i odvoz 
tříděného odpadu.

Rád bych, aby zůstala zachována škola. Jsme spádová oblast pro okolí a vidím jako nutnost 
(i jako otec budoucího školáka) zachovat všech devět tříd. Jakmile se druhý stupeň zruší, je 
předpoklad, že to bude defi nitivní. Zároveň se ohrozí i první stupeň. Řada rodičů totiž zvolí 
hned od počátku školu, kde se dítě bude vzdělávat celých devět let.

Luboš Feichtinger
Myslím, že není dobré jen kritizovat a nic nedělat. Jako zástupce střední generace už mám 

nějaké zkušenosti a tak bych se rád aktivně zapojil do dění v obci.
Tomáš Hejduk
Důvodů kandidování bylo několik. Nejprve jsem byl osloven stávajícími zastupiteli, jestli bych 

neměl zájem. Po následném zvážení jsem možnost kandidování přijal z těchto důvodů:
Momentálně chybí v zastupitelstvu střední a mladší generace s novými nápady, manažer-

skými schopnostmi, zodpovědností rozhodovat a pracovat koncepčně.
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V Deštném bydlím od roku 2006, na dění v obci se dívám nezaujatě, nemám problém říci 
vlastní názor.

Rád bych pracoval jako zastupitel na těchto bodech:
* Rekonstrukce chátrajících obecních budov v centru obce, snažit se čerpat na tyto a jiné 

rekonstrukce peníze z Evropských dotací 
* Věnovat maximální úsilí pro zlepšení kvality základní školy, a zabránit tak odchodu míst-

ních dětí do jiných základních škol
* Sjednotit obecní úřad s provozovateli zdejších hotelů, pensionů a společně pracovat na 

propagaci a turistickém rozvoji obce, s tím souvisí i moderní systém infocentra
* Dokončení výstavby dětského hřiště a možnost výstavby z  Evropských dotací dalších 

sportovišť pro  děti
* Řešení situace obce jako vlastníka s obchodním podílem 27 % v soukromé společnosti 

Sport Profi  s. r. o.
* Zkvalitnit nabídku služeb pro obyvatele.
Iva Páslerová
Chtěla bych prosadit znovuzavedení kontejnerů na tříděný odpad. 2 hodiny v týdnu provozu 

na čističce je opravdu málo. Chalupáři, kteří v neděli odjíždějí, nemají skutečně šanci naši 
čističku využít. Pak dochází k tomu, že jsou příkopy plné igelitových pytlů s odpadky. 

Petr Prouza
Nejbližší téma je pro mne cestovní ruch a jeho podpora. Rád bych nabídl své znalosti 

a zkušenosti získané při studiu a zaměstnání. Jako místního rodáka mě samozřejmě zajímají 
všechny problémy týkající se chodu obce. Vidím jako nutnost vytvořit střednědobou a dlouho-
dobou strategii obce. Také vím, že řada mladých a schopných lidí odchází do měst. Určitě se 
chci zamýšlet nad možností podpory podnikání, vytvoření nových pracovních míst i dostupné-
ho bydlení. A na závěr – v dnešní době je důležité rozšíření volnočasových aktivit pro místní 
i rekreanty.

Eva Šritrová 
Zajímá mě dění v obci. Nejsem ráda pasivní, slyším okolo sebe řeči, co by se mělo, anebo 

nemělo. A tak se chci aktivně zapojit. Chtěla bych zintenzivnit práci s nejmenšími a zapojit je do 
hasičského kroužku. Vztah, užitečnost a úcta k místu, kde se narodili, se utvářejí již od útlého 
mládí.

Jarmila Škodová

Úprava hlasovacího lístku
Po obdržení úřední obálky, případně hlasovacího lístku, vstoupí volič do prostoru určeného 

k úpravě hlasovacích lístků. Pokud se volič neodebere do tohoto prostoru, nebude mu hlaso-
vání umožněno.

V prostoru určeném pro úpravu hlasovacích lístků volič může hlasovací lístek upravit jedním 
z uvedených způsobů:

• Označit křížkem ve čtverečku v záhlaví sloupce před názvem volební strany pouze jednu 
volební stranu. Tím je dán hlas kandidátům této volební strany v pořadí dle hlasovacího lístku 
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v počtu, kolik činí počet členů zastupitelstva obce, který má být v obci volen. Pokud by byla 
označena tímto způsobem více než jedna volební strana, byl by takový hlas neplatný.

• Označit v rámečcích před jmény kandidátů křížkem toho kandidáta, pro kterého hlasuje, 
a to z kterékoli volební strany, nejvýše však tolik kandidátů, kolik členů zastupitelstva obce 
má být zvoleno. Počet členů zastupitelstva, který má být v obci zvolen, je uveden v záhlaví 
hlasovacího lístku.

Pokud by bylo označeno tímto způsobem více kandidátů, než je stanovený počet, byl by 
takový hlas neplatný.

• Kromě toho lze oba způsoby, popsané v předchozích bodech, kombinovat, a to tak, že lze 
označit křížkem jednu volební stranu a dále v rámečku před jménem kandidáta další kandidáty, 
pro které hlasuje, a to v libovolných samostatných sloupcích, ve kterých jsou uvedeny ostatní 
volební strany. V tomto případě je dán hlas jednotlivě označeným kandidátům. Z označené 
volební strany je dán hlas podle pořadí na hlasovacím lístku pouze tolika kandidátům, kolik 
zbývá do počtu volených členů zastupitelstva obce. Pokud má být voleno např. 9 členů zastu-
pitelstva a je označena volební strana s 9 kandidáty a kromě toho 4 kandidáti individuálně ze 
sloupců dalších volebních stran, je dáno označené volební straně 5 hlasů, a to pro kandidáty 
na prvních pěti místech. Pokud by byla tímto způsobem označena více než jedna volební stra-
na nebo více kandidátů, než je stanovený počet, byl by takový hlas neplatný.

Po úpravě vloží volič hlasovací lístek do úřední obálky a vhodí do volební schránky.
redakční rada

Zastupitelstvo obce jednalo

Usnesení č. 36
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 17. června 2010
Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
- zprávu o činnosti rady obce,
- kontrolu plnění usnesení,
- zprávu o projednání a vyhodnocení projednání návrhu zadání územního plánu Deštné v Orlic-

kých horách.

❖ ❖ ❖ ❖
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Zastupitelstvo obce schválilo:
- závěrečný účet za rok 2009 včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření za rok 2009 

s vyjádřením souhlasu s celoročním hospodařením „bez výhrad“,
- úpravu rozpočtu za měsíce leden – květen 2010,
- zadání územního plánu Deštné v Orlických horách ve smyslu jeho upraveného návrhu, jež je 

přílohou k tomuto materiálu; územní plán bude zpracován bez konceptu a s vyhodnocením 
vlivů na udržitelný rozvoj území.,

- udělení výjimky z územního plánu do 1000 m2 pro stavbu rodinného domu na pozemku parc. 
č. 2519/1 v k. ú. Deštné v O. h. s tím, že souhlas se stavbou bude vydán po předložení pro-
jektové dokumentace,

- udělení výjimky z územního plánu do 1000 m2 pro stavbu nové stanice Horské služby na 
pozemcích parc. č. 37/1 a 37/13 v k. ú. Jedlová v O. h. s tím, že souhlas se stavbou bude 
vydán po předložení projektové dokumentace,

- udělení výjimky z územního plánu do 1000 m2 pro umístění domovní čistírny odpadních vod 
a studny na pozemku parc. č. 117/1 v k. ú. Deštné v O. h. s tím, že souhlas se stavbou bude 
vydán po předložení projektové dokumentace,

- pronájem pozemku parc. č. 198/1 v k. ú. Jedlová v O. h. o výměře 4656 m2 xxxx; roční nájem-
né ve výši 400,- Kč/ha, nejméně 100,- Kč/rok; nájemní smlouva bude uzavřena 18. 6. 2010 
na dobu neurčitou s dvouměsíční výpovědní lhůtou, 

- prodej pozemků v k. ú. Jedlová v O. h.: parc. č. 289/1 o výměře 752 m2 a parc. č. 289/2 
o výměře 620 m2 za cenu 250,- Kč/m² xxxx s tím, že náklady spojené s převodem nemovitosti 
hradí kupující,

- architektonické řešení a půdorysné rozměry objektu na pozemku st. č. 80 v k. ú. Jedlová 
v O. h.,

- složení zastupitelstva obce v příštím volebním období 2010 – 2014 v počtu 9 členů,
- smlouvu o zřízení věcného břemene s fi rmou ČEZ, a. s. č. IV-12-2001328 Deštné v O.h. 

– kNN Na Staré cestě,
- předložené řešení kabelového vedení na pozemcích parc. č. 644/14 a 644/15 v k. ú. Deštné 

v O. h.
- výzvu k podání nabídky pro zakázku malého rozsahu I. kategorie dle Závazných pokynů pro 

žadatele a příjemce podpory – OPŽP „Výběr zpracovatele Zadávací dokumentace na akci 
Intenzifi kace ČOV Deštné v Orlických horách“ a obeslání fi rem Martin Kalmus, IČ 73979953; 
RECROPROJEKT s. r. o, IČ 26014327; Ing. Josef Javůrek, IČ 48608165,

- částku z rozpočtu 5.000,- Kč pro postižené povodní 2010.

Zastupitelstvo obce odročilo:
- prodej pozemku parc. č. 1110/5 o výměře 156 m2 v k. ú. Deštné v O. h.

Zastupitelstvo obce zamítlo:
- prodej pozemku parc. č. 135/5 o výměře 961m2 v k. ú. Deštné v O. h.
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Zastupitelstvo obce uložilo:
- radě obce projednat projektovou dokumentaci na stavbu rodinného domu na pozemku parc. 
č. 2519/1 v k. ú. Deštné v O. h.,

- radě obce projednat projektovou dokumentaci na stavbu služebny Horské služby na pozem-
cích parc. č. 37/1 a 37/13 v k. ú. Jedlová v O. h. včetně souhlasu s uzavřením veřejnoprávní 
smlouvy,

- radě obce provedení místního šetření ve věci prodeje pozemku parc. č. 1110/5 o výměře 
156 m2 v k. ú. Deštné v O. h.

- starostce a radě obce dále jednat ve věci nákupu vodárny na pozemku st. par. č. 560 v k. ú. 
Deštné v O. h.

V Deštném v Orlických horách dne 17. 6. 2010

Usnesení č. 37
ze zasedání zastupitelstva obce Deštné v Orlických horách 

ze dne 26. srpna 2010

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí:
- zpráva o činnosti rady obce,
- kontrolu plnění usnesení,
- informaci o nákupu pozemků v k. ú. Deštné v O. h.: parc. č. 2495 a 2496/2 v ceně 36.000,- Kč 

schváleného zastupitelstvem obce usnesením č. 29 dne 28. 5. 2009. 

Zastupitelstvo obce schválilo:
- úpravu rozpočtu za měsíce červen – srpen 2010,
- udělení výjimky z územního plánu do 1000 m2 pro stavbu rodinného domu na pozemku parc. 
č. 1/3 v k. ú. Deštné v O. h. s tím, že souhlas se stavbou bude vydán po předložení projektové 
dokumentace,

- prodej pozemku st. č. 308/1 v k. ú. Deštné v O.  h. o výměře 1 m2 xxxx za cenu 250,- Kč/m² 
s tím, že náklady spojené s převodem nemovitosti hradí kupující,

- prodej pozemků v k. ú. Jedlová v O. h.: parc. č. 576/2 o výměře 280 m2, nově vzniklých 
pozemků (570/10 o výměře 18 m2 a 570/11 o výměře 106 m2) oddělených z pozemku PK 
č. 756/2 a (758/5 o výměře 104 m2) odděleného z pozemku parc. č. 758/2, za cenu 250,- Kč/m² 
xxxx s tím, že náklady spojené s převodem nemovitosti a vypracováním GP hradí kupující,

- směnu pozemků v k. ú. Deštné v O. h.: parc. č. 748/59 o výměře 4714 m2 a parc. č. 748/60 
o výměře 4260 m2 ve vlastnictví obce Deštné v O. h. za st. č. 663/1 o výměře 434 m2, 
st. č. 663/3 o výměře 186 m2, st. č. 666/3 o výměře 739 m2, parc. č. 666/6 o výměře 43 m2, 
parc. č. 666/7 o výměře 1194 m2, parc. č. 666/8 o výměře 145 m2 a parc. č. 1962/2 o výměře 
57 m2 ve vlastnictví xxxx, 

- kupní smlouvu k pozemku parc. č. 748/49 v k. ú. Deštné v O. h.,
- uzavření smlouvy o bezúplatném převzetí asfaltového povrchu v majetku p. Aleše Pultara na 

pozemku parc. č. 748/49 v k. ú. Deštné v O. h.,
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- uzavření smlouvy o bezúplatném převzetí sítí VaK v majetku p. Zdenka Škody,
- partnerskou smlouvu s obcí Orlické Záhoří o fi nancování projektu „S Kačenkou po stopách 

sklářů“,
- smlouvu o součinnosti při realizaci projektu „Spolupráce hasičských jednotek v česko-pol-

ském příhraničí, modernizace jejich vybavení a vzájemná pomoc při krizových situacích“,
- smlouvu o účelové neinvestiční dotaci na výdaje JSDH obcí KhK na rok 2010,
- komisi pro otevírání obálek s žádostmi o účast v užším řízení veřejné zakázky „Výběr dodava-

tele stavebních prací na akci Intenzifi kace ČOV Deštné v Orlických horách“ ve složení:
1. člen: Alena Křížová   1.   náhradník: Petra Pohlová
2. člen: Martin Struhař    2.   náhradník: Petr Verner
3. člen: ing. Jakub Řezníček  3.   náhradník: ing. Lidmila Rutter,

- komisi pro otevírání obálek s nabídkami v užším řízení veřejné zakázky „Výběr dodavatele 
stavebních prací na akci Intenzifi kace ČOV Deštné v Orlických horách“ ve složení:       
1. člen: Alena Křížová   1. náhradník: Petra Pohlová
2. člen: Martin Struhař    2. náhradník: Petr Verner
3. člen: ing. Jakub Řezníček  3. náhradník: ing. Lidmila Rutter

- komisi pro posouzení a hodnocení v užším řízení veřejné zakázky „ Výběr dodavatele staveb-
ních prací na akci Intenzifi kace ČOV Deštné v Orlických horách“ ve složení:
1. člen: Alena Křížová   1.   náhradník: Petra Pohlová
2. člen: ing. Martin Kalmus    2.   náhradník: Josef Javůrek
3. člen: Kamil Marinica   3.   náhradník: Jaromír Meier
4. člen: Martin Struhař       4.   náhradník: Eva Fabiánová
5. člen: ing. Eva Kotyzová   5.   náhradník: Petr Verner,

- prodej akcií ČSAD Ústí nad Orlicí, a. s.
- vyhlášení konkurzu na ředitele ZŠ a MŠ Deštné v Orlických horách s nástupem od 1. 2. 2011.

Zastupitelstvo obce pověřilo:
- radu obce uzavřením smlouvy o bezúplatném převzetí asfaltového povrchu v majetku p. Aleše 

Pultara na pozemku parc. č. 748/49 v k. ú. Deštné v O. h.,
- radu obce uzavřením smlouvy o bezúplatném převzetí sítí VaK v majetku p. Zdenka Škody,
- radu obce vyhlášením a organizací konkurzu na místo ředitele ZŠ a MŠ Deštné v Orlických 

horách.

Zastupitelstvo obce uložilo:
- radě obce jednat s KČT ve věci bývalé služebny cizinecké policie na Šerlichu.

V Deštném v Orlických horách dne 26. 8. 2010
Pozn. V důsledku zákona o ochraně osobních údajů neuvádíme, komu obec majetek prodává, pronajímá, s kým 

směňuje.
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Vodné a stočné
Po dohodě se zastupitelstvem obce bude fakturace vodného a stočného za třetí čtvrtletí 

roku 2010 provedena na základě výpočtu průměru množství z předchozích let ve stejném 
fakturačním období.

Fakturace čtvrtého čtvrtletí roku 2010 bude provedena na základě skutečných odečtů vodo-
měrů.

Úhradu za služby je možno provést:
1) bankovním převodem
2) v kanceláři společnosti IVK Group s. r. o, Palachova 1742, Náchod

PO – PÁ od 7 do 14.30 h
3) přímou úhradou v kanceláři Obecního úřadu Deštné v O. h., a to ve dnech:

14. 10. 2010 (čtvrtek) od 8 do 11 h
18. 10. 2010 (pondělí) od 13 do 16 h

Kamil Marinica,
 ředitel společnosti IVK Group, s. r. o.

Z historie
Poštu tu údajně máme 140 let
15. června tomu prý bylo 140 let, kdy tu byla založena pošta. Zajímavá informace! Zda-li 

pravdivá, jsme se bohužel nikde nedopátrali. Ale dozvěděli jsme se jiné zajímavosti z této 
oblasti. 

Pošta pro obec Deštné a přilehlé osady byla zřízena skutečně už před r. 1900. V roce 1905 
byl zřízen telegraf, v r. 1922 telefon. A od r. 1929 prý úřad  pošty funguje v tenkrát nově vybu-
dovaném obecním domě. 

Do té doby sem byla pošta dodávána různě.  Jednak bryčkou, poslem Johannem Schindle-
rem do obchodu, kde si kupující zásilky vyzvedávali sami, pak také etapově autobusovou lin-
kou. Při zřizování poštovního úřadu se už však počítalo s vlastní dopravou zásilek. Z Deštného 
do Nového Města nad Metují a naopak je vozil zvláštní poštovní vůz.

Do deštenského doručovacího obvodu tehdy patřily osady Mnichová, od r. 1900 Jedlová 
a od r. 1938 také Lomy. Plasnice a Šediviny patřily do sedloňovského.

LZ

Sousoší s křížem a tělem Krista
Píše se 17. 6. 2010 a my se opět můžeme dívat na toto krásné sochařské dílo.
Sousoší bylo postaveno ze světlého šedého pískovce roku 1872 sochařem Johannem Hart-

mannem z Olešnice v Orlických horách a celé toto dílo fi nancovali majitelé statku (dnes chata 
Na potoce) Anton a Johanna Reichlovi. Na horní straně kříže je nápis JNRJ (INRI) a znamená 
zkratku latinských slov:

1) Iesus Nazerenus Rex Iudaenorum – Ježíš Nazaretský, král židovský
2) In nobis regnat Iesus – v nás kraluje Ježíš.
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Používaná podoba JNRJ vychází z pozdějšího latin-
ského pravopisu.

Na horní části je napsáno: Nekonečně budiž velebe-
na Nejsvětější svátost oltářní.

Na spodní části sousoší, na podstavci, se na každé 
straně nachází text:

Antonius
Přistupte ke mně Vy všichni, kteří klesáte pod tíhou 

starostí a žalu – spasím Vás!
Johannes
Svatý kříž, nechť se stane naší korouhví. V každém 

zápase, v každé nouzi bude nad námi bdít a připomí-
nat – stát se věrným až do smrti.

Ignazius
Posvátné jméno Ježíše budiž navěky požehnané.
Johanna
Postaveno k největší poctě Boha a neposkvrněného 

početí Panny Marie majiteli statku Anton a Johanna 
Reichel roku 1872.

Dle historiků unikátním a vzácným reliéfem je vyte-
sání obrazu do jedné z částí podstavce, kde je zobrazena korunovace Panny Marie, vpravo je 
Bůh otec a vlevo je Bůh Syn.

Ta cesta od rozebrání poničeného sousoší až do dnešní podoby trvala dlouho. Vyvrcholením 
bylo vysvěcení kaplanem jáhenem Filipem Foltánem.

Na závěr patří poděkovat hlavně Střední průmyslové škole kamenické a sochařské z Hořic 
za celkovou rekonstrukci, pracovníkům obce Deštné v O. h. za přípravu podstavce a úpravu 
okolního terénu, pí Čermákové za přeložení textů a dále také těm, kdo tuto celkovou rekon-
strukci fi nancovali, a to obci Deštné v O. h. a Villa Nova Uhřínov. Na závěr už patří jen doporučit 
všem zhlédnout toto nádherné sousoší.

Martin Struhař

Řivnáčova chata 
Letošní slavnostní otevření Řivnáčovy chaty – GABELBAUDE pod Vrchmezím symbolizuje 

historické události před 127 lety v roce 1883. Tehdy lesní správce Colloredů ze Sedloňova 
František Řivnáč realizoval myšlenku výstavby horské útulny (horské boudy) pod hřebenem 
Orlických hor jako přístřešku pro lesní dělníky, povozníky, ale i příležitostné poutníky.

František Řivnáč v letech 1880 – 1891 sloužil jako lesní správce a nadlesní na Sedloňově 
a proslul zejména výstavbou mnoha lesních cest až na hřebeny Orlických hor, z nichž na jedné 
vybudoval horskou boudu.

Revír Sedloňov ležící na samotné hranici colloredského panství vynikal v té době stejně 
množstvím zásob dřeva jako počtem zvěře. František Řivnáč byl v roce 1891 za své zásluhy 
a odborné znalosti povýšen a nastoupil do funkce lesmistra v Opočně.
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Symbolika rodu Colloredů a Řivnáčů má 
však daleko hlubší historické kořeny. Svoje 
počátky má již v r. 1635, kdy hrabě Rudolf 
a Jeroným Colloredo zakoupili panství opo-
čenské za odhadní cenu 351 tisíc zlatých. Již 
v té době, kolem r. 1642, nacházíme zmín-
ky o Jiříku Řivnáčovi, myslivci na panství 
v Semechnici,  kde jeho hlavní činností byly 
obchůzky hranic.

Po více jak století „Gáblbouda“ sloužila 
všestranně svému účelu, v celé své skrom-
nosti byla místem odpočinku lesních dělníků, 
úkrytu pašeráků, často však i místem neza-
pomenutelných loveckých akcí i místem, kde 
lesní personál zlomil nejedno dívčí srdce.

V roce 1998 byla LČR, s. p. opravena a částečně renovována. Bohužel její tragický osud byl 
však naplněn 18. 10. 2005, kdy do základu vyhořela. 

Myšlenka znovuvybudování však byla silná. S velkým úsilím Ing. Milana Vondřejce a s las-
kavým svolením a podporou hraběte Leonharda Colloredo–Mansfelda byla zadána studie 
a následná výstavba Ing. Václavu Zárubovi. Jeho dělný rodinný kolektiv Dřevozpracujícího 
družstva Náhon vybudoval na nových základech novou stavbu, převážně ze dřeva douglasky 
tisolisté. Té dřeviny douglasky, kterou introdukoval a zaváděl do výsadeb rod Colloredo–Mans-
feldů na své panství právě v letech po roce 1880, to je v době výstavby původní „Gáblboudy“.  

Bytostní historické sepětí a moderní stavba nové útulny prezentuje perspektivu možnosti 
využití dřeva jako trvale obnovitelného zdroje a deklaruje harmonické soužití přírodního pro-
středí a činnosti člověka.

Nově vybudovaná „Gáblbou-
da“ svou výraznou archi-
tektonickou formou působí 
v dnešním přetechnizovaném 
světě jako pohlazení na duši, 
vyjadřující neskonalou úctu 
a pokoru k přírodě a lesům 
Orlických hor, ale i k práci, 
tvůrčí činnosti i umu člověka.

V letokruzích dřeva se o-
drážejí stopy lidské činnosti 
a polidštěné dřevo zpětně 
formuje charakter člověka 
a jeho duši.



14

6. 8. 2010 byla Gabelbaude znovu otevřena a posvěcena ve jménu svaté Anny, patronky 
Orlických hor. Nechť přináší mír a pokoj Kristině a Leonhardu Colloredo–Mansfeldovým i jejich 
následníkům a je dobrou zprávou pro všechny návštěvníky a milovníky Orlických hor.

ing. Ladislav Šimerda, Správa lesů KCM Opočno
foto Kurt Linke, Jan Flégl

 
Ze školy
Konkurz na ředitele
Mgr. Petr Kačírek uspěl v konkurzu na místo ředitele Gymnázia F. M. Pelcla v Rychnově nad 

Kněžnou a toto místo přijal. K 1. 9. 2010 byla jmenována osoba pověřená vedením školy, a to 
Mgr. Hana Pavlíčková. K tomuto datu byl zároveň vyhlášen konkurz na místo ředitele ZŠ a MŠ 
Deštné v O. h. s nástupem od 1. 2. 2011. Tato situace nemá na zdárný chod školy žádný vliv. 

Obec Deštné v Orlických horách vyhlašuje konkursní řízení na místo ředitele/ky:

Základní školy a Mateřské školy Deštné v Orlických horách

Předpoklady pro výkon funkce: vzdělání a pedagogická praxe dle zákona č. 563/2004 Sb., 
o pedagogických pracovnících a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů, 
znalost problematiky řízení ve školství a školských předpisů, občanská a morální 
bezúhonnost, dobrý zdravotní stav.
Obsahové náležitosti přihlášky:

! ověřené kopie dokladů o dosaženém vzdělání,
! čestné prohlášení o průběhu všech předchozích zaměstnání včetně časového 

vymezení,
! strukturovaný životopis,
! koncepce rozvoje školy (max. 2 strany strojopisu),
! výpis rejstříku trestů (ne starší 3 měsíců), popř. doklad o jeho vyžádání,
! čestné prohlášení dle § 4 odst. 3 zákona č. 451/1991 Sb., kterým se stanoví některé 

další předpoklady pro výkon některých funkcí ve státních orgánech a organizacích
České a Slovenské Federativní Republiky, České republiky a Slovenské republiky, ve 
znění pozdějších předpisů,

! lékařské potvrzení o zdravotní způsobilosti k výkonu funkce ředitele typu školy, na níž 
se konkurs vyhlašuje.

Přihlášky zasílejte nejpozději do 14. 10. 2010 na adresu : Obec Deštné v Orlických 
horách, čp. 61, 517 91  Deštné v Orlických horách.

Obálku označte „konkurs“.

Nástup od 1. 2. 2011 nebo dle dohody
Nabízíme byt 1+1 v budově školy od 1. 7. 2011

Za Obec Deštné v Orlických horách
Alena Křížová, starostka



15

MŠ v lanovém centru
Na pozvání pana Hejduka jsme se po domluvě vypravili ve čtvrtek 10. června ráno do lano-

vého centra. Počasí nám přálo. Slunce pálilo již od rána, a tak bylo v lese příjemně. Děti byly 
statečné, všechny projít trasu alespoň zkusily. Velmi chválíme personál areálu, který se o nás 
staral s plným nasazením.

Přijely za námi některé maminky, což při cestě zpět způsobilo trochu mrzutostí a pláč. Domů 
jsme se „táhli“ pěkně dlouho. Děti byly vyčerpané a unavené, zmožené teplem. Ve školce bylo 
příjemně, a tak téměř všichni po obědě usnuli.

Byl to velmi pěkný a vzrušující den.
Učitelky MŠ

Plavba lodí „Eliška“ po Labi
Posledním naplánovaným výletem byla cesta do Hradce Králové. Cílem byla plavba parní 

lodí po Labi. Výlet byl součástí probírané látky – dopravní prostředky. Už jsme jeli autobusem, 
autem, do Častolovic vlakem a nyní ještě po vodě.

Na místo nás dovezl p. Ver-
ner, počasí nám přálo, sluníč-
ko svítilo a hřálo. Všichni jsme 
byli spokojeni. Lodníkům jsme 
zazpívali písničku „Bylo nás tam 
roku onoho“ a kapitán přiložil do 
kotle, kolo se roztočilo a už jsme 
starobylým kolesovým parníkem 
brázdili hladinu Labe. Pod mos-
ty houkala lodní siréna. Děti si 
na lodi koupily pohledy a lodič-
ky. Z paluby jsme zdravili pokři-
kem AHOJ kolemjdoucí a rybá-
ře. Po ukončení plavby jsme se 
„nalodili“ na palubu autobusu 
a uháněli směr Deštné.

Po obědě šly děti odpočívat a tím skončil náš pěkný den.
Moc děkuji rodičům, kteří s námi jeli, a tím pomohli bezpečně zvládnout náplň zájezdu.Tak 

někdy příště AHOJ!

Na naše výlety nás vybavila rodina Švejdova prostornými batohy. Za sponzorský dar mno-
hokrát děkujeme.

Učitelky a děti MŠ 
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Poděkování za dar
Touto cestou chceme poděkovat panu Štěpánovi z chaty Prim, který naší školce věnoval 

25 kusů krásných barevných hrnečků a 3 konvice značka Tupperware. Teď máme vše sjedno-
cené a jenom naše – školkové. Díky i za děti.

Učitelky MŠ

Výlet do Hradce Králové
Dne 22. června se 6. a 7. třída vydaly na školní výlet do Hradce Králové. V plánu jsme měli 

návštěvu obřího akvária, Městské lázně s aquaparkem a fi lmové představení v obchodním 
centru Futurum v Cinestaru. Program jsme měli opravdu nabitý a časově náročný i vzhledem 
k tomu, že jsme trénovali samostatnost dětí v nakupování jízdenek a vstupenek.

Před prohlídkou Obřího akvária si děti nakoupily jízdenky na městskou dopravu a na infor-
mační tabuli před hlavním nádražím se snažily objevit tu správnou trasu a číslo autobusu. To se 
brzy povedlo a v 9.30 jsme obdivovali úžasné ryby žijící v řece Amazonka. Ryby se předváděly, 
sdružovaly v malá hejna, schovávaly i jen lenivě pluly. Nad hlavou jsme měli 1 300 tun vody, 
od které nás chránilo 6,5 cm tlusté japonské sklo. Na piraně jsme vystoupali o 2 patra výše. 
Překvapil nás i párek krásných barevných papoušků.

Pěšky jsme došly k Městským lázním, „vyfasovali“ náramek s čipem a už nás čekal prohřátý 
areál s bazénem a vlnobitím, tobogán, vířivky a parní sauna. To jsme si užili.

Trošku unaveni jsme nasedli do trolejbusu č. 2 a nechali se dovézt před obchodní centrum 
Futurum a hned jsme vyjeli do 2. patra zakoupit si vstupenky do kina. Vybrali jsme si fi lm Toy 
Story 3: Příběh hraček 3D. Byl právě tak velkolepý jako obrovské krabice s popcornem. Po 
fi lmu jsme mohli až do 17 hodin prozkoumávat obchody, obchůdky i rychlá občerstvení. Cestu 
na Terminál trolejbusem jsme již měli nacvičenou a do Deštného v O. h. jsme dojeli komfortním 
autobusem v 19.30.

Byl to dlouhý a pěkný výlet. Taková příjemná předehra prázdnin.
Libuše Nedomlelová a Lenka Hepnarová

Cesta za pokladem hraběte Chamaré
Pro děti 1. stupně jsme letos vybraly takové výletní místo, které je od naší školy vzdálené 

jenom pár desítek kilometrů a věřte nevěřte, někteří zde byli úplně poprvé. Ještě před výletem 
jsme ve škole děti seznámily s historií a legendami jak zámku, tak i hradu Potštejn. Celý výlet 
byl podkreslen legendou o loupeživém rytíři Mikulášovi a hraběti Chamaré, který hledá poklad 
na hradě Potštejn.

Zastavení první: zámek Potštejn, kterým jsme byli provázeni váženou hraběnkou Chamaré,
Bubákov – sklepení zámku, ve kterém se mnozí z nás opravdu báli
Zastavení druhé: Vochtánka – pečení buřtů a volný čas pro hry
Zastavení třetí: cesta k hradu plná úkolů, které jsme díky školní přípravě bezvadně zvládli
Zastavení čtvrté: Vochtánka – hledání pokladu a opět čas pro soutěže
Počasí bylo nádherné, děti velmi hodné, den plný her, zábavy ale i informací. Myslíme, že 

bychom náš výlet mohli ohodnotit VÝBORNĚ!!!
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KONZULTACE O PROSPĚCHU 
SPOJENÉ SE SCHŮZKOU SRPDŠ PŘI ZŠ DEŠTNÉ V O. H. 

SE KONAJÍ 18. 11. 2010 OD 15 H VE ŠKOLE.
Další informace najdete na stránkách školy www.zsdestne.cz.

Rády bychom ještě uvedly několik pěkných vět z prací dětí, které vznikly druhý den po výletě. 
Foto najdete na naší školní fotogalerii.

….Hraběnka byla napůl Čech a napůl Francouz....
….Na Vochtánce jsme hráli soutěže a zase se rozdělili do skupin, naše vyhrála, ale všichni 

se snažili... 
….jak jsme hledali modré provázky a odpovídali na otázky...
….jednoho úterý jsme vyskočili ze školních lavic a stali jsme se putovateli...
….hraběnka nás okomentovala, jaktože holky nenosí sukně...
...Zaťukali jsme a hluboce jsme poprosili, aby nás pustili dovnitř...
...na hledání pokladu jsme byli rozděleni do dvou skupin  holky a kluci a holky měli 16 bodů 

a kluci 13, ale našli poklad, teda Jan Ježek...
...Honza se poklonil a hraběnka mu řekla, že má modrou krev...
...dokonce nás naučila tančit a řekla mi, že mám modrou krev...
...první, kdo na nás vybafl , byl pirát. Nevím jak oni, ale já jsem se nelekl. Pak jsme viděli 

bábu, která vypadala jako z roku 1, 2....
...v pokladu byly zlaté kameny, které jsem musel odevzdat paní učitelce... (mohli jste je vidět 

ve vitríně na škole)
Učitelky 1. stupně

 
Dopoledne pro siláky
Letos jsme byli opět pozváni od pana Hejduka do lanového centra, za což mu velice děku-

jeme.
Odvahu k překonání lanové cesty dostali skoro všichni. Ti mladší a ti méně narostlí si 

vyzkoušeli okruh pro děti, někteří i vícekrát. Ostatní, mezi kterými byli i ti, kteří se při měření 
výšky postavili na špičky,  šli okruh střední. Někteří museli zabojovat, jiní to zvládli „levou 
zadní“. Všem odvážným blahopřejeme. Ve volných chvilkách si děti zaskákaly na trampolíně 
nebo vyzkoušely malou horolezeckou stěnu. Prožili jsme opravdu příjemné odpoledne plné 
adrenalinu a sluníčka.

Velké poděkování Martinu a Miloši Fabiánovi, kteří se celé dopoledne nezastavili a všem 
ochotně pomáhali a radili.

Foto najdete ve školní fotogalerii.
Učitelky 1. stupně
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Povedené poznámky do žákovských knížek
• Nechodí na dobrovolný kroužek matematiky.
• Napovídá nepovoleným způsobem.
• Rozbil okno a vymlouval se na to, že nemůže dýchat.
• Dělá tousty o hodině toustovačem, který přinesl a vše snědl sám.
• Dupe při tělocviku.
• Když jsem odstartoval přespolní běh, utekl domů.

vybráno z internetu

Z kultury
Obecní úřad v Deštném v Orlických horách eviduje zájemce na jedno ze sobotních 

představení muzikálu DONAHA.
Předpokládaný termín zájezdu do Divadla na Vinohradech je jaro 2011.
Přestože se zdá být termín vzdálený, vzhledem k počtu objednaných lístků je potřeba nahlá-

sit se zavčasu. Proto neváhejte a hlaste se!

Snaha byla
… jenže počasí zrovna nepřálo. Lidí přišlo minimum, tak splakal provozovatel pouťových 

atrakcí, restaurace a nakonec i pořadatel „pouťové“. Akci trochu zachránila soutěž o nejlepší 
„buchtu“, v níž se sešlo několik vzorků moučníků a slaného pečiva. 

Musím říct, že samotné hodnocení a vyhlášení bylo skutečně obřadem. Soutěžící se fakt 
předvedli a v porotě byli opravdoví odborníci a labužníci. Proto vybrat tu „nej“ nebylo jen tak! 
Ve fi nále totiž nešlo pouze o vzhled a chuť, ale i o strukturu, nápaditost, vtip, tradici… Úspěch 
měl každý kousek! Rozplýval se na jazyku nejen pana Hejzlara, Formana a Nožičky, ale všech 
přítomných! A jelikož jste u toho povětšinou nebyli, abyste ochutnali, nabízím vám alespoň 
jeden recept a inspirativní pohled. Třeba se vám to bude k nadcházejícímu posvícení hodit.
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Nekynuté pouťové koláčky
18 dkg hrubé mouky
15 dkg hladké mouky
20 dkg máslové Hery
1 vejce špetka soli
1 kostka kvasnic
3 kostky cukru
6 lžic vlažného mléka
Z kvasnic, cukru a mléka si připravíme kvásek. Dále si připravíme náplň (jablka, tvaroh, 

mák). Pak do mouky vmícháme kvásek a vejce, přidáme pokrájené, nerozpuštěné máslo. 
Hmotu zpracujeme jako těsto na cukroví. Takto zpracované těsto vyválíme, nakrájíme na čtver-
ce, naplníme náplní a zavážeme. Pomastíme máslem, příp. posypeme drobenkou. Upečené 
přetřeme rumem a pocukrujeme vanilkovomoučkovým cukrem.

LZ

Tavení skla dřevem
Tak letos už po devatenácté…

Pokud někdo ze stovek návštěvníků 
zavítal na první ročník tavení skla ve svých 
dvaceti letech, tak při letošním ročníku 
konstatuje, že za rok bude slavit čtyřicítku. 
Tak ten čas letí.

Ještě větší časový úsek uplynul od udá-
losti, jejíž připomenutí je předmětem vzpo-
mínky při letošních svátcích skla. Letos je 
to právě sto let, kdy skončil provoz  posled-
ní sklárny v tomto regionu, Karolininy hutě 
v Deštném – Zákoutí. Tím, zdálo se, zanik-
la tradice sklářství v Orlických horách, 
tradice ve své době špičkové rukodělné 
výroby, která v letech svého vrcholného 
vzepětí nejen daleko přesahovala hranice 
tohoto regionu, ale překračovala i hranice 
tehdejšího našeho státu. Sláva a um orlic-
kohorských sklářů a malířů skla se šířila 
po celém starém kontinentu. Dnes nadše-
ní fandové ve svých sbírkách uchovávají 
cenné artefakty tehdejší sklářské výroby, 
dokumentují je a píší o nich monografi e. 
Je dobře, že takoví mezi námi jsou. 

Tato tradice zdejšího sklářství však není 
jen pouhou vzpomínkou. Je, alespoň jed-
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nou v roce, počátkem měsíce srpna, živou 
realitou. Sklářská pec v areálu Muzea 
zimních sportů, turistiky a řemesel se opět 
rozsvítí plameny, živenými dřevem z lesů 
našich hor, sklářský kmen se rozehřeje na 
potřebnou teplotu a práce mistrů sklářů, 
pro které je Deštné v Orlických horách prá-
vě na počátku srpna druhým domovem, 
může začít. A my, diváci, stojíme kolem 
a se zatajeným dechem přihlížíme zázra-
ku. Zázraku stvoření,  kdy z lidského 
dechu, umu lidských rukou a z nápadu 
mistrných hlav vzniká skleněná krása. 

Deštenské sklářské léto budiž pochváleno!
Josef Ježek, emeritní poslanec PS PČR,

foto JaK

Polské fi lmové večery
Pokračovaly i o prázdninách. Byly však zaměřeny především na děti. Každou středu měly 

děti možnost pobavit se u nějaké té pohádky. Vždyť většina nás středněvěkých vyrostla na Bol-
kovi a Lolkovi. Dětí se scházelo po různu. Někdy pět a někdy také třicet. Velmi milá byla reakce 
rodičů. Velebili dobrý nápad, jak na hodinku odložit děti a skočit si do hospůdky.

Jako dobrý nápad se nám zdálo promítání večer fi lmů pro dospělé venku. Nakonec jsme 
díky počasí realizovali jen jedno. Byl jím fi lm Bastard.  

Tento fi lm byl opravdu silný. Je to příběh mladého notorického delikventa Brute, který dostá-
vá poslední šanci žít normální a relativně svobodný život. V rámci nápravného programu, který 
britské úřady navrhly v roce 1991 pro případy s nižšími tresty, je poslán do nejzapadlejšího 
dětského ústavu kdesi v Rumunsku. Přestože je konec dvacátého století, toto místo, které 
je sirotčincem a dětskou nemocnicí zároveň, připomíná spíše bránu do pekel. Nezkrotný 
a impulsivní mladík tu více než kde jinde poznává, že některá pravidla lidskosti musí platit a být 
uznávána i uprostřed chaosu, korupce či nezájmu, který vládne všude kolem. Když neexistují, 
musí si je vytvořit sám se svým svědomím. Právě tak nedokáže odepřít „lásku“ beznadějnému 
případu, dvanáctileté nemocné romské dívce, která má nejmenší šanci na adopci ze všech 
chovanců. Přijme její nebezpečnou hru, která jí může zpříjemnit život. I jeho život se od jisté 
chvíle nenávratně změní. Film vznikl koprodukcí Polska, Německa a Francie. Režíroval jej 
Maciej Dejczer.  

Nejvíce navštíveným se stal fi lm slavného režisera Jerzyho Kawalerovicze – Faraon.  Pře-
náší nás do starého Egypta, kde se princ Ramses za vojenského cvičení seznámí s krásnou 
Židovkou Sárou a stanou se z nich milenci. Proti princi intrikuje velekněz Herhor, protože mu 
vadí Ramsesův zájem o státní záležitosti – mohl by oslabit vliv kněží a zamezit jim dál hromadit 
poklady na úkor státu. Ramses se chystá dobýt Asýrii, aby tak obohatil svoji zemi, zatímco 
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kněží se s Asýrií potají paktují. Mladý Ramses vyrazí v čele armády potlačit vzbouřené libyjské 
pluky, když ho zastihne zpráva o smrti otce faraóna a zavraždění Sáry a jejich malého synka. 
Ramses se rozhodne reformovat zemi a zabavit kněžím obrovské poklady, které schovávají 
v labyrintu. V situaci, kdy se Ramses rozhodne využít vojsko a vzít svatyni útokem, se proti 
němu velekněz Herhor postaví se zcela netušenou zbraní: těsně před zatměním Slunce začne 
v promluvě k vojákům a vzbouřenému lidu vzývat boha Amona. Přírodní jev, který vzápětí 
nastane, lidé chápou jako důkaz boží nemilosti. Nastává panika, faraón však další boj nevzdá-
vá. Nakonec je však zavražděn.  

Celý fi m je velmi výpravný, a ač je z roku 1966, není na něm znát jeho stáří. Mistrovské dílo 
se tváří jako klasický oskarový snímek.

 V podzimních měsících a v zimě budou fi lmové večery pokračovat. Pokusíme se opět vybrat 
zajímavá a méně známá díla.  

Polské fi lmové večery byly podpořeny z Fondu mikroprojektů v Euroregionu Glacensis 
v rámci Operačního programu přeshraniční spolupráce Česká republika – Polská republika 
2007 – 2013 č. CZ.3.22/3.3.02/09.01140. 

 Bohumír Dragoun

Drahomíra Vihanová 
je uznávanou režisérkou, scénáristkou, profesorkou 

na FAMU. Patří k nejlepším tuzemským dokumentaris-
tům, jako chalupářka i k Deštnému. Toto jsou fakta, pro 
které jí Obec u příležitosti 80. narozenin na slavnostním 
večeru 28. 8. 2010 udělila čestné občanství.  

Dešteňákům se tato čestná občanka zapsala do 
paměti dokumenty Poslední z rodu (s panem Křížem) 
a Denně předstupuji před tvou tvář (s panem Eiman-
nem), což zmiňuje i následující rozhovor. 

LZ, foto JaK
Vážně – nevážně
Paní Drahomíra Vihanová – režisérka dokumentárních 

i hraných fi lmů, ověnčená mnoha mezinárodními cenami 
– mně poskytla rozhovor pro vás, čtenáře „Deštníku“.

Přicházím k chalupě, kterou koupila její maminka v roce 1973. Na zápraží překračuji křo-
vinořez, sekačku na trávu, za chalupou cosi vrčí a tam outlonká paní zvedá špalek ke štípačce. 
Špitnu, že hledám paní režisérku. Ten obrýlený drobek se otočí, vykulí na mě oči a co prý 
chceš, kočičko? No málem jsem si sedla na zadek! Na lavičce před chalupou, obě nohy skr-
čené až pod bradu, povídá: „Se ptej!“ a ze mě vypadla snad ta nejpitomější otázka, kterou kdy 
slyšela.

Evropská unie, Evropský 
fond pro regionální rozvoj, 
Překrečujeme hranice

Projekt je spolufi nancován 
z prostředků ERDF prostřednictvím 
Euroregionu Glacensis
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•„Nedávno jste byla v pražském kině Atlas u příležitosti oslav dokumentaristiky oceněná za 
Vaši celoživotní práci. Cítíte se býti VIP osobností či celebritou?“

Pobaveně se na mě usmála a odpovídá slovy V. Buriana ze známého fi lmu Byl jednou jeden 
král: „Zaprvé nevím co to znamená a zadruhé mě to uráží. Dnes kdejaký holý pupík s pearsin-
gem se nazývá býti celebritou a to snad …?“

Za oknem mě pozorují jak bodyguardi dva velcí chlupatí kocouři a já potím další otázku.
• „Prý jste se stala režisérkou úplně náhodou?“
„Moje maminka ze mě chtěla mít vzdělaného človíčka a že prý na fi lozofi i. Já se jí na truc 

přihlásila na konzervatoř. Párkrát jsem koncertovala, ale když mi pan profesor Rauch řekl, ať 
jdu radši vařit polévku, přihlásila jsem se na pražskou FAMU. Osud tomu chtěl a odvál mě 
do Deštného, kde jsem natočila svůj první dokumentární fi lm o F. Křížovi (viz foto) s názvem 
Poslední z rodu.“

Tu se nabízí další otázka.
• „Co takhle nějaká veselá příhoda z natáčení?“
„No jasně, drahoušku,“ povídá. „Po dokončení fi lmu jsme skončili v jedné restauraci, trochu 

víc popili, František si mě někdy nad ránem hodil na záda jak pytel ovsa a donesl mě až na 
chalupu. Probudila jsem se samá tráva, hlína, ale bez zlámané kostičky.“

• „Jako profesorka ještě na FAMU učíte?“ 
„Ano, ano a docela mě to pořád baví. Študáci jsou úžasní, chytří a s těmi možnostmi a tech-

nikou, kterou my jsme neměli, určitě jednou prorazí do světa.“
• „Každému říkáte kočičko, kocourku, drahoušku. Proč?“
„No při té frekvenci návštěv snad to oslovení nikoho neurazí a já jsem z obliga.“ (smích)
„Loučím se, děkuji za rozhovor a gratuluji k osmdesátinám,“ a než dojdu ke kostelu, kolem 

mě se přežene trábošek a v něm ONA!
Krásná Neznámá, foto archiv rodiny Křížových
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Kačenčino loučení s létem
Kačenčino loučení s létem se poprvé uskutečnilo 

v roce 2003 v rámci česko-polského projektu „Kultur-
ní léto“. Partě nadšenců (spíše nadšenkyň) se tato 
myšlenka zalíbila natolik, že se rozhodli v této tradici 
pokračovat a další ročník vykřesali doslova z ničeho. 
V prvních ročnících se jednalo spíše o akci místního 
významu, ale postupem let se z ní stala akce regio-
nální. Pátým rokem ji také podporuje Královéhradec-
ký kraj, letos věnoval částku Kč 20.000,-. 

Letošní ročník byl skutečně poplatný svému názvu. 
Ráno se zdálo, že k nám počasí bude přívětivé. 
S nadšením jsme se nachystali, rozjeli na stanoviš-
tě, otevřeli pohádkový les a vtom se z oblohy spustil 
déšť. Doufali jsme, že půjde jen o přeháňku, ale jeho 
vytrvalost nás překvapila. Statečně jsme mu čelili 
a obdivovali naše věrné návštěvníky, kteří se i přes 
nepřízeň počasí vydali na cestu. Odměnou všem bylo 
sluníčko, které na nás v podvečer vykouklo. A tak děti 
mohly zhlédnout divadelní představení „Jak byla čer-
tům v pekle zima“, zatančit si s patrony pohádkové 
říše a spolu s rodiči se do pozdních hodin bavit se 
skupinou ERRORI. 

Rádi bychom ještě jednou poděkovali všem, kteří se na akci podíleli, všem, kteří přišli 
a vytrvali a tím nám dali sílu do dalšího ročníku.

Tak zase příště! Konkrétně? 3. 9. 2011.
SRPDŠ při ZŠ Deštné v O. h., foto JaK

Poslední leč
Myslivecké sdružení Deštné vás zve na tradiční „Poslední leč“, která se uskuteční 6. 11. 2010 

od 19 h na chatě Radost na Plasnicích. K poslechu a tanci bude hrát skupina ERRORI.
Čeká vás bohatá tombola, výborné pochoutky ze zvěřiny a dobrá zábava.

Martin Struhař, myslivecký hospodář

Soutěž zpravodajů
Získali jsme Cenu Rodného kraje Fr. Kupky!
A slíbily, že se podělíme o dojmy. Dojmy a výsledky 1. ročníku soutěže „O nejlepší zpravodaj 

Rychnovska“, kam jsme Deštník přihlásily a byly zvědavy, jak v konkurenci zpravodajů  ze 
7 měst, 23 vesnic a 2 městysů obstojí.

Záměrem pořadatelů – mokerské Knihovny U Mokřinky a opočenského informačního centra 
– nebylo jen vybrat nejlepší zpravodaj po stránce odborné, ale hlavně představit zpravodaje 
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širší veřejnosti. Vždyť obce vydávají zpravodaje, které stojí za to číst! A sem tam někoho zají-
má, co se děje v okolí. 

No, nápad to byl úžasný! Nejen, že se tvůrci poznali a povyměňovali si zkušenosti, ale získali 
potřebnou inspiraci a chuť do další práce. Není pochyb o tom, že i tak se každý z nich snaží 
udělat maximum. Dobře víme, co vydání jednoho čísla stojí úsilí, a také to, že ne každý má 
pro tvoření stejné podmínky. Proto si uznání zaslouží určitě všichni, kteří se na jejich tvorbě 
podílejí.

Vybrat a ocenit nejlepší zpravodaje nebylo jistě snadné. A které že do toho šly?
Albrechtice nad Orlicí  Místní zpravodaj Albrechtice n. O. 
Bačetín   Bačetínský zpravodaj
Bílý Újezd   Újezdecký zvoník
Bolehošť   Zpravodaj obce Bolehošť, Bolehošťské Lhoty a Lipin
Borohrádek   Zpravodaj města Borohrádek
Borovnice   Brodík
Bystré    Bysterský zpravodaj
Častolovice   Zdroj
Čermná nad Orlicí  Zpravodaj obce Čermná n. O. 
Černíkovice   Černíkovický zpravodaj
Deštné v Orlických horách  Deštník
Dobré    Doberská ročenka
Dobruška   Dobrušský zpravodaj
Doudleby nad Orlicí  Zprávy
Hřibiny-Ledská   Obecní listy
Kostelec n. Orlicí   Orlice
Králova Lhota   Obec Králova Lhota
Kvasiny   Kvasinský zpravodaj
Lično    Zpravodaj obce Lično
Mokré    Nepravidelný zpravodaj obce Mokré
Očelice    Zpravodaj Očelic a Městce n. D. 
Olešnice v Orlických horách Olešnický zpravodaj
Opočno   Opočenské noviny
Osečnice   Osečnická drbna
Podbřezí   Zpravodaj obecního úřadu Podbřezí
Pohoří    Listy obce Pohoří
Přepychy   Přepyšský zpravodaj
Rokytnice v Orlických horách Horský kurýr
Rychnov nad Kněžnou  Rychnovský zpravodaj
Sedloňov   Sedloňovský zpravodaj
Skuhrov nad Bělou  Skuhrovský zpravodaj
Vamberk   Vamberecký zpravodaj
Záměl    Zpravodaj obce Záměl
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Mezi těchto 33 soutěžících zpravodajů 
bylo rozděleno13 cen. Z toho 6 cen bylo 
určeno pro 3 vítězná města a 3 obce vze-
šlé z hlasování po internetu, které nebylo 
zrovna šťastně nastaveno a mnohým 
činilo problémy. Ale i tak jsme na webu 
Rychnovského deníku 61 hlasy trumfl y 
oceněná města – druhou Dobrušku se 
48 hlasy a třetí Kostelec s 29 hlasy. 

Hlavní cenu – Cenu Rychnovského 
deníku – získaly Častolovice, které mají 
zpravodaj takový, který má  všechno to, 
co má mít a nejvíc se přibližuje novinaři-
ně. Potěšující je, že jsme zjistily, že my 
to tam máme vlastně taky. Takže spoko-
jenost.

Ještě jedno potěšující překvápko z jejich výstav v Mokrém a Opočně. To, že v Mokrém 
vyhraje mokerský zpravodaj, se dalo tušit. Ale že v Opočně vyhraje Deštník?! Získal 24 hlasů 
ze 62 a procentuelně tak trumfl  mokerský zpravodaj v Mokrém! Kolik Dešteňáků tam v týdnu od 
7. do 10. 6. mělo cestu a mohlo vědět, že tam může hlasovat? Takže ÚSPĚCH a cena Rodné-
ho kraje Františka Kupky!

LZ
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Odevšad
Společenská kronika
Ani tentokrát tu nenajdete všechny oslavence, protože ne všichni 

si přejí být ve společenské kronice uveřejněni.
V měsíci červenci, srpnu a září oslavili či oslaví:
50.: Marcela Netíková
55.: Martina Donátová
60.: Hedvika Štěpová
65.: Pavel Bural, Jiří Cejnar, Zdeněk Pácha
75.: Jan Kuchař, Helena Kleinerová 
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

Zlatou svatbu oslavili:
Zdeněk a Anežka Markovi

Diamantovou svatbu oslaví:
Jaroslav a Alena Veselkovi
Přejeme Vám hodně zdraví, radosti a spokojenosti. Buďte spolu i s námi dlouhá léta šťastni 

a užívejte krásy života v kruhu svých dětí, přátel a spoluobčanů. 

Sňatek uzavřeli:
Kateřina Domšová a Jan Poláček
Magdalena Domšová a Petr Gala
Zuzana Danková a Petr Holub
Novomanželům přejeme, aby nejen jejich svatební den byl jedním z nejkrásnějších v životě, 

ale aby jejich společný život byl založen na vzájemném pochopení a lásce jednoho k druhému.

Loučíme se se zemřelou:
Hedvikou Vernerovou
Čest její památce!

Narodili se:
Josefína Bartoníková 
Matouš Kleiner 
Přejeme maličkým, aby vyrůstali ke spokojenosti a lásce svých rodičů.

Oznámení farního úřadu
V měsíci září budou pravidelné nedělní bohoslužby v kostele sv. Marie Magdalény 

přesunuty na 11:15 h. 
Ve středu v tomto měsíci se bohoslužby nebudou konat. 
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Dne 26. června 2010 se v obřadní místnosti obecního úřadu uskutečnilo vítání občánků. 
Mezi občany Deštného v Orlických horách byli slavnostně přivítáni Anežka Bečvarovová, 
Anežka Fabiánová, Nikol Alexandra Šindléryová, Štěpán Krejčí a Matěj František Beran.

LZ, foto Nikola Karbanová



28

Diamantová svatba
Manželé Veselkovi prožili celý svůj život v Deštném v O. h. Sňatek uzavřeli 16. 9. 1950.

Vychovali 3 děti. Od nich mají 7 vnoučat. Ta také nezůstala pozadu a „nadělila“ dědovi 
a babičce 10 pravnoučat. 

Gratulujeme k tak významnému jubileu a do dalších společných let přejeme hodně štěstí, 
lásky a hlavně zdraví.

rodina

Pomoc na telefonu
Potřebujete si něco zařídit a děti chcete nechat doma? Nevíte, kam s ními? Nemáte, kdo by 

vám je ohlídal?  Volejte 395 570 084.

Víte, že …
- do 1. třídy nastoupilo 6 dětí, v mateřské škole je už druhým rokem plný stav; celkově se 

počet dětí ve škole od loňska zvýšil?
- po prázdninové přestávce začalo cvičení s Lenkou? Potit se s paní učitelkou Hepnarovou 

můžete v tělocvičně v pondělí a ve čtvrtek mezi 19. a 20. hodinou. S Honzou Hlaváčkem si 
můžete klidné Pilates zacvičit každé úterý od 18 do 19 hodin.

- už na Velké Deštné nestojí rozhledna? Podepsal se na ni zub času.
- 28. srpna byly na hřbitově u sv. Matouše pietně uloženy ostatky?
- sbírka použitého ošacení se uskutečnila opět v bývalé Mixmódě, a to ve čtvrtek 9. září od 

11 do 12 h a ve středu 15. září od 15 do 16 h?
- se připravuje podzimní svoz nebezpečného odpadu? Termín se včas dozvíte z plakátů 

a hlášení místního rozhlasu. 
- se připravují tradiční Adventní dílny? Přesný datum se včas dozvíte.

redakční rada
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Soutěž o ceny
Minule jsme Vám položili otázku: „Víte, jaké příjmení se v evidenci obyvatel obce Deštné 

v O. h. vyskytuje nejčastěji?“ Tipovali jste správně?

Štěpovi    17 ×
Křížovi    11 ×
Kleinerovi   10 ×
Ježkovi, Štěpánovi    9 ×
Veselí, Novákovi     8 ×
Bartoníkovi, Pohlovi a Prouzovi   7×
Ze správných odpovědí byly vylosovány a budou odměněny: 
Petra Pohlová, Hedvika Štěpová, Jindřiška Štěpová.

Nová soutěž

Víte, co je na fotce Pepy Kubíčka?
Svůj tip vhoďte do schránky (označené „anketa“) umístěné v chodbě obecního úřadu. 

Tím se zapojíte do soutěže o ceny, která končí 15. 11. 2010. Nezapomeňte uvést své jméno 
a adresu.

(soutěže se samozřejmě neúčastní členové Redakční rady ani jejich příbuzní)
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Senioři komunikují
Pod tímto názvem proběhl od 6. do 9. září 2010 ve společenském sále hasičské zbrojnice 

počítačový kurz. Projekt, který pořádá a fi nancuje Nadační fond manželů Klausových, je 
zaměřen na vzdělávání seniorů.

Během 12 hodin jsme získali základní znalosti práce s počítačem. Každý z účastníků měl 
k dispozici notebook, na kterém hned vyzkoušel teoretické znalosti. Díky trpělivosti a zkušenosti 
lektora pana Vorlíčka jsme se snažili proniknout do tajů práce na počítači.

Věřím, že mohu mluvit za všechny účastníky kurzu, že tato výuka byla pro nás velikým 
přínosem a všem se líbila.

Mgr. Eva Rudzinská

Týden vzdělávání dospělých
Od 8. do 12. listopadu 2010 se v Královéhradeckém kraji 

uskuteční Týden vzdělávání dospělých. Tento ročník organi-
začně zabezpečují úřady práce v Královéhradeckém kraji, tedy 
i Úřad práce v Rychnov nad Kněžnou. 

Mottem letošního ročníku Týdnů vzdělávání dospělých je 
heslo „Vzděláváním ke zvyšování produktivity“.

Hlavním cílem této významné celorepublikové akce je moti-
vace potenciálních účastníků celoživotního vzdělávání, vzdě-
lavatelů a zaměstnanců k účasti ve vzdělávání dospělých.

Pro občany všech věkových kategorií, ať zaměstnané nebo nezaměstnané, kteří mají chuť 
se vzdělávat, mají chuť učit se novým věcem, nebo si jen chtějí zpříjemnit den zajímavou 
přednáškou, pracovníci Úřadu práce v Rychnově nad Kněžnou ve spolupráci s dalšími organi-
zacemi připravili opravdu zajímavý program. 
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Můžete se těšit na přednášky, dny otevřených dveří, semináře, ukázkové hodiny kurzů 
a mnoho dalšího – a to vše zcela zdarma. Tyto akce se uskuteční ve vlastních prostorách jed-
notlivých institucí. Některé instituce však nemají vlastní prostory natolik velké, aby pojaly větší 
počet lidí, proto pro tento účel uvolní vlastní prostory i úřad práce. 

Program se v současné době vytváří, ale již nyní můžeme prozradit, že se do něho zapojí 
mnoho vzdělávacích, ale i zájmových institucí. Jsou mezi nimi např. o.s. Péče o duševní zdraví, 
Agapé, o. s. – občanská poradna,  Pferda o. s., knihovny, mateřská centra, OKO – vzdělávací 
a rozvojové centrum, sdružení Splav, domy dětí a mládeže, Bazén v Rychnově nad Kněžnou, 
Jiří Myšák - Autoškola Podorlicko a další. 

V rámci Týdnů vzdělávání se představí také Úřad práce v Rychnově nad Kněžnou. Obsah 
jednotlivých seminářů se bude týkat např. moderních informačních zdrojů, job clubů, rekvalifi -
kací, osobní dokumentace – životopisů, motivačních dopisů, dovedností nutných k úspěšnému 
hledání zaměstnání, informací ohledně evidence na úřadu práce atd.

Sledujte tisk a výlepní plochy, již brzo se dozvíte podrobný program pro náš okres. Věříme, 
že si v bohatém programu Týdnu vzdělávání dospělých vybere opravdu každý. Všichni jste 
srdečně zváni!

V případě jakýchkoli dotazů nás neváhejte kontaktovat na níže uvedená telefonní čísla.
Lada Doležalová, DiS., tel. 950 159 383
Mgr. Naděžda Martincová, tel. 950 159 231

Prázdniny na Vesmíru
Letošní prázdniny v diecézním centru života mládeže Vesmír probíhaly s bohatým progra-

mem. První polovina prázdnin byla už tradičně ve znamení animátorského kurzu, který při-
pravuje pro mládež Diecézní centrum mládeže. Další dva týdny si měly možnost vychutnávat 
krásy našeho okolí rodiny s dětmi. Stěžejní akce pro mladé z celé republiky byly dva tématické 
týdny – sportovní a taneční.  

Pro přiblížení alespoň jedné „Vesmírné“ akce vám předkládáme postřehy z Tanečního týdne, 
které zaznamenala jedna z účastnic:   

Ve dnech 26. 7. – 1. 8. se na Vesmíru konal již 3. Taneční týden, kterého se zúčastnilo okolo 
130 mladých nadšenců z různých koutů naší diecéze, ale i ostatních. Hlavní myšlenkou celého 
týdne bylo „stvoření světa“. Každý den byl tímto tématem protknut ve slově na den, společných 
modlitbách, večerních stínohrách a v části výzdoby.

Tento týden byl vskutku nabitý. Denně byly 3–4 taneční i netaneční workshopy, které vedli 
dobrovolní lektoři (někteří i profesionálové), za což jim patří obrovské DÍKY! Výběr byl oprav-
du rozmanitý: balet, standardní a latinskoamerické tance, jazz, electro boogie, judo, karate, 
capoeira, aerobic, masáže, streetdance, breakdance, historické tance, jumpstyle a mnoho 
dalších.

V pondělí a ve středu jsme nebyli na mši svaté v kostele sv. Matouše, ale šli jsme na Dříš 
do kaple sv. Anny. V programu byly zařazeny i celovesmírné hry, například jsme se učili etiketu 
v praxi, ověřili jsme si své znalosti o tanci a zahráli si na taneční rodinku. Mimo jiné jsme si 
vyslechli koncert skupiny Banda Delicia a zhlédli fi lm „Tančím, abych žil“. Měli jsme i přednáš-
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ky od herečky Pavlíny Štorkové a známého kněze Zibiho Czendlika, které sklidily obrovský 
úspěch. 

Již při příjezdu jsme byli rozdělováni do skupin, které měly za úkol secvičit předtančení 
k sobotnímu galavečeru, ke kterému celý týden směřoval a jím vyvrcholil.

Tolik z postřehů a dojmů z tanečního týdne. V podobném duchu probíhal i sportovní týden, 
kde všichni měli možnost využít nabídky různých sportů, sobotní odpoledne patřilo plavání 
a večer jsme se rozloučili se dvěma týmáky, kteří na Vesmíru svoji službu po prázdninách 
ukončili.  

Závěr prázdnin jsme prožili při nedělní mši svaté v kostele sv. Marie Magdalény, kde jsme se 
modlili za nový školní rok a děti mohly přinést k požehnání své školní pomůcky. 

Filip Foltán

Oprava kostela sv. Marie Magdalény
Římskokatolická farnost zahájila opravy kostela sv. Marie Magdalény, který je historickým 

skvostem v naší obci. V kostele kromě pravidelných nedělních a středečních bohoslužeb pro-
bíhají i koncerty v době Vánoc a slavností v obci.

Nyní vzhledem k fi nančním možnostem se konají jenom nejnutnější opravy, které jsou klí-
čem k funkčnosti kostela. Letos by se mělo pokračovat v nátěru střechy, příští rok by se tato 
fáze opravy měla dokončit obnovením svodů a žlabů. 

V rámci projektu EU je v jednání elektrifi kace celého kostela, protože nynější je v havarijním 
stavu. Bylo by v budoucnosti pěkné obnovit i oltáře a nástěnné malby v celém kostele, aby-
chom tuto kulturní památku uchovali pro příští generace. 

Proto bychom vás chtěli i touto cestou poprosit o fi nanční pomoc při těchto opravách. Při-
spívat můžete do kasičky v kostele nebo osobně správci farnosti nebo na číslo farního účtu 
000000-1243327379/0800.

Všem, kteří jsou ochotni se spolu s námi spojit při obnovení dobrého díla, upřímně děkuje-
me. 

Filip Foltán

Věčný boj mezi láskou a rozumem
Dozvěděl jsem se o krásné romantické události, která by měla být pro dějiny zaznamenána. 

Stále znovu a znovu musím na následující neuvěřitelně romantický příběh myslet.
Praha má svůj Petřín a Máchu, Josefov sochu Kateřiny – Katynky. Katynka se i se svým 

milým vojákem z nešťastné lásky zasebevraždili, a tak se u její sochy v parku už přes 100 let 
scházejí milenecké dvojice a často pokládají i kytice. Také Deštné má své krásné místečko. 
Nevím jen, jestli platí ještě dnes. Naše generace sem chodila pilně randit. Je to kaplička nad 
hotelem Praha. Nedávno, asi před 55 lety, sem chodily i tři moje sestry a já.

To ale nebylo nic výjimečného a zvláště dramatického. Ale opustit jistoty a jít bezhlavě za 
svou láskou, to už dnes snad nikdo nedokáže. Zvláště, když je nám o hodně víc než dvacet 
a dokonce o hodně víc než třicet.
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Takové drama lásky a vášně, kde vládne cit se stejnou silou, jakou je na druhé straně potla-
čen rozum, taková bouře a takové drama si zasluhuje podle mého úsudku pomník. Nemusel 
by to být pomník konkrétní osoby (jako Mácha, nebo Katynka), ale pomník, který by předsta-
voval drama vášnivé lásky v obecné podobě. Jestli pomník odhlasujete (obec, občané), popro-
sím svého přítele sochaře Petra Nováka z Jaroměře, aby věčný motiv bouřlivé lásky nejlépe 
v abstraktní podobě vysochal. Zmíněný umělec je sochařskou kapacitou. 7. 3. tohoto roku byla 
například v Lánech odhalena jeho jezdecká socha T. G. Masaryka. Sochu bych si představoval 
před kostelem pod lípou, která byla za mé přítomnosti zasazena 28. 10. 1948. To jsme ještě 
nevěděli, že vznik ČSR bude zakryt dnem znárodnění.

Socha by představovala zápas člověka se všedností a konvencemi. 
Na závěr bych rád poznamenal, že se v naší obci odehrála velká řada i jiných dramatických 

událostí. Většinou šlo o tragická úmrtí mužů. Z toho vlastně vyplývá, že my muži jsme o moc 
křehčí bytosti. To jsou ale citlivé věci a snad je zapíše někdo mladý, až už tu nebudeme my, 
kterých se dramata týkají.

A jenom ještě – proč už mám nápis na pomníku hřbitova. Bylo mi totiž někdy vyhrožováno, 
že budu pochován v Hradci Králové. A tak jako starý Dešteňák, při představě, že bych ležel 
jinde než v milované obci, pod milovanými horami jsem si tady chtěl už předem zajistit místo.

PhDr. Vítězslav Liebich

Jak jde život
Čas ukrutně rychle plyne. Čím déle člověk tím „časem“ prochází, tím rychleji čas utíká. Jak 

se nám zdály dvouměsíční letní prázdniny dlouhé, když jsme ještě byli školáky! Ale teď se dva 
měsíce  přehoupnou jako nic, ani nezpozorujeme, že jaro už se změnilo v léto a v létě zase, 
že se závěr léta už podobá podzimu. Nástup zimy už je přece jen pozvolnější, ale o to se ta 
zima zdá delší.

Tyto mé fi losofi cké úvahy o čase vyplývají z toho, že letos to je právě 25 let, co jsme se pře-
sunuli z Prahy, kde jsme žili od narození, s manželem do malé chaloupky v Orlických horách 
v Deštném. Chaloupku jsem zdědila po své matce, která ji tam koupila v roce 1946. Za pět let 
na to ale zemřela, domeček přešel na mne, tehdy již vdanou a můj manžel byl ve velikých roz-
pacích, co s tou náhle získanou nemovitostí dělat, když přece do hor nechceme. Oba jsme měli 
samozřejmě zaměstnání v Praze, v té době bezdětní a zejména můj manžel tehdy prohlásil: 
„Do hor bych nikdy nešel“.

Ale všechno – jako většinou v životě bylo nakonec jinak …
Narodila se po pěti letech dcera, Praha byla stále zakouřenější a chaloupka prázdná. Byl to 

můj muž, který rozhodl, že mě s dcerou vždy začátkem léta vyveze na zdravý vzduch do hor 
a na podzim vrátí do Prahy. Samozřejmě za námi jezdil, hory si zamiloval a on to byl, kdo 
chtěl v době, kdy jsme dosáhli důchodového věku, jít trávit stáří do naší chaloupky v Orlických 
horách. Bohužel, Osud mu nedopřál využívat krásného poklidu dvou staroušků v horách. Po 
pěti letech užívání půvabů hor mě opustil a odešel tam, odkud není návratu. Letos v říjnu to 
bude 20 let. 
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Jsou to pro mne vlastně dvě jubilea, kvůli nimž (a nejen proto) píši tuto vzpomínku. Život si 
s námi dělá, co sám Osud chce, to už jistě z nás každý pocítil na vlastní kůži. Ze mne se stal 
po těch 25 letech, prožitých v našich krásných Orlických horách, horal úplný. 

Zpočátku jsem vlastně využívala „nabídek“ horského kraje především jako turista v létě 
a v zimě jako lyžař. Jak léta přibývala a sil sportovních ubývalo, jsem tím víc milovala půvab 
a čistotu našich malých a útulných kopců a nedala jsem na ně dopustit.

A do toho se vložil Osud. Moje tělo odmítlo zásobovat nohy životodárnou tekutinou, pět let 
jsem „procházela“ opočenskou nemocnicí, kde se snažili velmi usilovně zprovoznit moje dolní 
končetiny a důkladně je profi ltrovat, aby zase mohly alespoň vykráčet kopec, kde stojí moje 
chaloupka. Ale nepovedlo se.

Koncem roku 2007 došlo k amputaci levé nohy a tím bylo nutné řešit novou situaci v mém 
životě. A nejen v mém, ale i v celé mé rodině. Vozíčkář, který se ze mne rázem stal, by se 
nemohl dostat nahoru do kopce. Také by se těžko pohyboval po nerovném terénu placatých 
kamenů, jimiž  je přístup k chaloupce vydlážděn. A což teprve vysoké prahy mezi jednotlivými 
vstupy do místností, jaké v chalupách bývají.

Proto se má dcera, která před 12 lety opustila také Prahu a teď bydlí v jižních Čechách, 
rozhodla, že nade mnou převezme péči a přijme mne do svého domečku v Popelíně. 

Je to malá, hezká a klidná obec u Jindřichova Hradce se 400 obyvateli. Kraj plný rybníků, 
lesů i menších kopců, protože není daleko do kraje Vysočina – ale kde jsou hory?!

Od mé chaloupky na kopci byl rozhled na vesnici dole, na protější kopce, na hotel Panorama 
na kopci naproti a slunce obcházelo dům kolem dokola – od východu k západu. Jižní stráň, kde 
je dům postaven, zajišťovala tedy slunce celý den.
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Tady nás slunce obchází právě tak, ale výhled je na velký rybník obklopený ze dvou stran 
stromy, ze třetí strany stojí hezký malý žlutý zámeček s pěkným starobylým parkem s mohutný-
mi stromy a i s cimbuřím. Všechno je velice krásné, v zimě rybník zamrzne a je plný bruslařů. 
To mi nahradí lyžaře horských luk fi štících s větrem o závod a záplavy sněhu v zimním období. 
A ty rybníky, kolem kterých mě dcera vozí v mém vozíku, zase letní krásu těch našich hor.

Změna je to veliká, to si všichni tam v horách umíte jistě představit. Ale bylo to rozhodování 
mezi žitím a nežitím …

Jsem ráda, že změna severovýchodních Čech na jižní Čechy mi zase pomohla být blíž mé 
rodině, vidět, jak si vedou moji vnuci a pravnuci, a být v laskavé a starostlivé péči své dcery. 
Dík za to vše!

Velký pozdrav Orlickým horám a všem přátelům, které tam mám!
Zdena Rýznerová

Nechoďte se psem na houby
Začaly růst, a tak jsem pozvala přátele z lokality, kde houby v lese téměř neznají. Přijedou 

v poledne, a že jim na uvítanou udělám skvělou bílou houbandu. Brzo ráno jsem vyrazila se 
psem a nevelkým košíkem na svá místečka. Už bylo docela vedro a já se celá upocená dodrá-
pala do lesa. Čekal tam na mě sen každého houbaře! V okruhu dvaceti metrů tolik polohříbků 
– od velkých řízkáčů až po ocťáky. To se mi snad ani do toho košíku nemůže vejít, odhadovala 
jsem. Byl to ale můj velký omyl. Psa jsem pustila z vodítka, postavila košík a ohnula se pro 
prvních pár houbiček. Chlupatý společník si to vysvětlil po svém. Prý asi nová hra a prdlo 
mu v kebuli (Kdo má psa, ví, o čem mluvím). Začal zběsile lítat s radostným štěkotem jak 
šílenec dokola, houby nehouby. Marně jsem pískala, volala, nadávala, ale chytit se mi ho taky 
nepodařilo. Jen jsem zírala na to dílo zkázy. Ty krásné kloboučky lítaly sem a tam, co se mu 
nepodařilo zurážet a rozšlapat, to ještě rozkousal. Pak dokonce sebral košík, a co v něm už 
bylo, rozvláčel po té spoušti. Za tři minuty bylo po všem. Lehl si celý šťastný a unavený vedle 
mě a já jen zírala na ten masakr. Bylo mi do breku. Sebrala jsem pár netknutých houbiček 
a namíchnutá šla domů. Celou cestu jsem psovi lála do všeho možného a on podle tónu mého 
hlasu poznal, že se zlobím. Absolutně nechápal proč, kloubil na mě oči a šel jak beránek, až 
jsem se musela smát.

 A jak to nakonec všechno dopadlo? Pejsánek dostal po tom výkonu vodu a granule, my tu 
houbandu taky měli, i když z hub dávno zavařených. Odpoledne si to přátele vynahradili, našli 
soustu krásných kousků a se závistí, jak je tu krásně, spokojeni odjížděli. Pojedu si tam pro 
broskve a jen doufám, že nemají tak prdlého psa jako já.

Krásná Neznámá
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Také vás to dostalo?

redakční rada
Babiččiny dobré rady
Citron zlepšuje stravitelnost hub 
Jestliže houby před tepelnou úpravou osolíte a zakapete citronovou šťávou, stanou se lépe 

stravitelnými.
Dvě poznámky o zelených bylinkách 
Čerstvé bylinky (petrželka, pažitka, rozmarýn) budou v jídle mnohem více vonět, když je 

nejprve krátce orestujete na trošce másla nebo pár kapkách olivového oleje. Takto upravené 
budou báječně chutnat i v zeleninových salátech. 

Sušené bylinky zase pokapejte olejem a nechte zhruba dvě minuty marinovat. Můžete je 
potom používat stejně jako čerstvě utržené.

Perfektní míchaná vajíčka ke snídani
Míchaná vajíčka budou vláčnější a jemnější, když na jedno vejce přidáte jednu lžíci mine-

rální vody nebo sodovky. Příjemnou pikantní chuť získáte, když žloutky předem rozmícháte 
s trochou mléka a špetkou instantní polévky ze sáčku – např. cibulové.  

Sladké pečivo rozmrazujte pomalu 
Pokud máte v mrazáku cukroví, ovocné koláče nebo plněné buchty, rozmrazujte je výhradně 

při pokojové teplotě. Kdybyste je dali třeba do mikrovlnky, vlivem příliš vysoké teploty by pečivo 
rychle vyschlo, brzy by ztvrdlo a okoralo. 

Extra voňavý jablečný koláč 
Když plátky jablek před pečením naložíte na půl hodiny do bílého vína nebo do jablečné 

šťávy, koláč bude ještě voňavější. 
Máslový krém vydrží déle
Bohatě zdobené krémové dorty mají sklony se rychle kazit. Proto do máslové náplně přidejte 

trochu koňaku nebo jiného alkoholu, což celý proces zpomalí. 
vybráno z internetu
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Z osvědčených receptů
Lehký bramborový salát
750 g nových brambor
2 lžíce citronové šťávy
1 lžíce hořčice
120 ml olivového oleje
sůl, špetka pepře
8 tence nakrájených jarních cibulek
nakrájená petrželka
Uvařené brambory nakrájíme na 1 cm široké plátky. Citronovou šťávu, olej a hořčici promí-

cháme a nalijeme na brambory. Přidáme cibulku a petrželku. Nakonec vše zamícháme.

Buchty
½ kg hladké mouky
½ kg polohrubé mouky
špetka soli
20 dkg Ramy + další na vymazání pekáče a potření buchet
trochu oleje
20 dkg cukru
kapka rumu
1 kvasnice
mléko na zadělání 
4 žloutky
1 vanilkový cukr
citronová kůra
V mléce zvlažíme kvásek a zaděláme těsto, které necháme na teplém místě vykynout. 

Pak polévkovou lžící těsto vykrájíme, uděláme bochánky, které povytahujeme, naplníme 
jablky (švestkami, makem, tvarohem), zavřeme a dáme na tukem vymazaný pekáč. Buchty 
pomažeme rozpuštěnou Ramou a ještě necháme 10 min kynout. Dáme péct. Po upečení buch-
ty znovu přetřeme tukem. Vychladlé pocukrujeme.

Dobrou chuť Vám přeje Míla Karová a LZ 

Z odpadu vyhozeného do žlutých kontejnerů vznikají pěkné věci
Zkusili jste si někdy spočítat, jak dlouho používáte kelímek od jogurtu, než ho vyhodíte? 

Nebo kolikrát použijete igelitovou tašku, než skončí v koši? Plasty se v našem životě objevují 
čím dál častěji a stejně s nimi se objevuje i otázka, co s nimi po jejich použití.  

Podíl plastů v komunálním odpadu se neustále zvyšuje. Největší podíl v plastech nejen 
v Evropě, ale i v České republice představují PET lahve. Naštěstí se materiál, ze kterého jsou 
vyrobeny, dá velmi dobře recyklovat. Podpora a nárůst recyklace znamená, že vracíme do 
surovinového oběhu materiály, které jsou vyráběny z neobnovitelných přírodních zdrojů.

20 kusů dvoulitrových lahví váží přibližně 1 kg. A co se dá z 1 kg vytříděných PET lahví 
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vyrobit? Například čtyři pěkná trička nebo jeden svetr z umělého vlákna. 1,5 kg PET lahví pak 
stačí na výrobu fl eesové bundy a necelé 2 kg dokonce na výrobu náplně spacího pytle. Domů 
si můžete pořídit koberec z recyklovaných PET lahví. Na výrobu jednoho metru čtverečního 
se spotřebuje zhruba 60 kusů PET lahví. To znamená, že koberec v běžném obývacím pokoji, 
může být vyroben z více než 1500 kusů lahví.

Užívejte si léta a prázdnin, mlsejte sladkosti a dobroty, ale nezapomeňte, že obaly od nich 
patří do barevných kontejnerů na tříděný odpad.

Další informace o třídění odpadů v Královéhradeckém kraji najdete na www.cistykraj.cz.
Kontakt: Tomáš Pešek, regionální manažer EKO-KOM, a.s.

Tel.: 721 562 554, Eml.: pesek@ekokom.cz

Policie
Policejní ohlédnutí
Tak jako každý rok, i v roce 2010 pachatelé přečinů (dříve nazýváno trestných činů) a pře-

stupků páchali trestnou činnost též v obci Deštné v O. h. a v blízkém okolí.
OOP Dobruška letos šetřilo několik skutků krádeží lyžařského vybavení, kdy se pachatelé 

dopustili krádeže buď přímo na sjezdovce v Deštném v O. h., nebo v některém z ubytovacích 
zařízení. Příslušníci OOP Dobruška se takovým krádežím snaží předcházet mj. preventivní 
činností, kdy vykonávají hlídku v horském středisku Deštné v O. h. na sněžném skútru, nebo 
na běžkách. V této činnosti se budeme snažit v nadcházející sezóně pokračovat.

Kromě trestné činnosti, která je specifi cká pro lyžařská střediska, se obec Deštné v O. h. 
nevyhnula běžné trestné činnosti, mezi kterou patří například vloupání do autobusů na auto-
busovém parkovišti u penzionu Sport, pokus vloupání do prodejny Orlického konzumu, rozbití 
skleněné výplně okna u sněžné rolby, krádež 3 ks slunečníků od hotelu Praha a poškození 
náhrobků a krádež lampiček na hřbitově v Deštném v O. h. Některé skutky se podařilo objasnit, 
u ostatních probíhá nadále vyšetřování.

Nejzávažnější přečiny, které se v obci Deštné v O. h. odehrály, jsou vloupání do pokladny 
lyžařského vleku Marta I, kdy zde pachatel odcizil fi nanční hotovost a vloupání do restaurace 
Na Staré cestě, kdy pachatel ze zdi vysekal kovový trezor, který následně otevřel a odcizil 
z něho fi nanční hotovost a stravenky.

Mezi nejzávažnější trestnou činnost, která Deštné v O. h a blízké okolí zužovala, patří i série 
vloupání do benzinových čerpacích stanic EuroOil v Deštném v O. h. a Skuhrově nad Bělou 
a následné odcizování převážně cigaret a alkoholických nápojů. Policisté OOP Dobruška 
pachatelům těchto skutků učinili přítrž, když je zadrželi přímo na místě činu při dalším jejich 
vloupání do benzinové čerpací stanice EuroOil v Deštném v O. h.

Závěrem bychom chtěli poprosit spoluobčany, aby věnovali zvýšenou pozornost svému okolí 
a případné poznatky k trestné činnosti oznámili (i anonymně) na OOP Dobruška tel. 494 623 
291, nebo na L-158, popřípadě níže uvedeným policistům.

prap. Bc. Martin Machata
pprap. Lubomír Sokol

pprap. Jan Pásler



39

Hasiči
Výjezdy v roce 2010
Dne 9. 7. 2010 12.02 h jsme byli povolání k dopravní nehodě na bok převrácenému osob-

nímu vozidla. Při příjezdu jednotky byl řidič již mimo vozidlo. Stěžoval si na bolest pravé nohy 
v oblasti kotníku. Zraněná osoba byla předána k ošetření HS a ZZS. Havarované vozidlo bylo 
převráceno zpět na kola a zajištěno proti požáru. Jednotka pomohla s transportem a naložením 
zraněné osoby do sanitky. Po došetření události bylo havarované vozidlo vyproštěno na odvoz-
ní místo pomocí vyprošťovacího navijáku. 

Soutěže
Během letních prázdnin jsme se zúčastnili dvou soutěží v netradičním požárním sportu.
Již několikrát jsme museli odříct účast na soutěži v Orlickém Záhoří, jelikož termín konání se 

vždy kryl s naší poutí. Letos to konečně vyšlo, a tak jsme 10. července vyrazili k naším souse-
dům. Soutěžilo se v požárním útoku a dobrovolně se družstvo nebo i jednotlivci mohli zúčastnit 
pivní štafety, kde bylo za úkol v co nejkratším čase vypít čtyři piva. Do této disciplíny jsme se 
raději nepouštěli. Soutěžili jsme v požárním útoku, kdy bylo nutné nasávat vodu z kádě. Hadice 
musely být rozkulovány a místo nástřikových terčů byly na podstavcích plechovky. Pokus se 
nám bohužel moc nepovedl a druhý nebyl možný. Proto jsme skončili až na 11. místě. Pořada-
telé také do programu zařadili ukázku historické techniky. 

21. srpna jsme již tradičně zavítali do Třebešova, kde se konal 3. ročník soutěže o Třebe-
šovského beránka. Stejně jako v Orlickém Záhoří se musela voda nasávat z kádě a hadice 
se rozkulovaly. Rozdíl byl v tom, že se zde útočilo třemi proudy. Jeden proudař musel naplnit 
nástřikový terč, druhý musel shodit plechovku na podstavci. Třetí měl úkol nejtěžší. Musel po 
žebříku vylézt na bariéru, tam se připoutat pomocí karabiny a naplnit terč. Zde jsme se nakonec 
umístili na 4. místě. 

Oběma pořadatelům patří velký dík za skvěle připravené akce a nezbývá než si přát, aby-
chom se mohli příště opět sejít a změřit své síly. I když zde nejde ani tak o výsledky, ale spíše 
o to sejít se s přáteli a užít si příjemný den.    

PODĚKOVÁNÍ
Rád bych těmito řádky poděkoval policistům z obvodního oddělení Dobruš-

ka, zejména pánům Sokolovi a Machatovi, za příkladnou práci při zajištění 
pachatelů, kteří se opakovaně vloupali do mé čerpací stanice.

Martin Zábranský
nájemce čerpací stanice EuroOil

Deštné v Orlických horách
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Nábor
Je všeobecně známé, že dětí pomalu ubývá. Malé školy na vesnicích se zavírají a ty, které 

přežívají, musejí vynakládat mnoho úsilí v konkurenčním boji o děti. S tímto problémem se 
samozřejmě potýkají také instituce, které pracují s mládeží. Mezi ně patří i hasiči, a tím pádem 
také náš sbor.

S mladými hasiči se u nás pracovalo od prvopočátku, většina našich spoluobčanů, kteří jsou 
dnes již třeba i v důchodovém věku, se také těšila a docházela na schůzky. Se vším nasazením 
běhali s hadicemi, stříleli ze vzduchovky, vázali uzle. Máme v tomto směru bohatou historii. 
Někdy se dařilo, někdy ne, ale vždycky jsme tu byli a na soutěžích se s námi muselo počítat. 
Nikdy nebyl velký problém postavit družstvo mladších i starších žáků nebo třeba i dorostu. 

Dnes jsme rádi, že poskládáme jedno družstvo a i to bude možná problém. Doba se holt 
změnila a děti mají jiné zájmy, bohužel většinou ty nesportovní. Problém ale asi není jen 
v dětech samotných. Rodiče dnes mají mnoho práce a starostí, ale možná také řeší nějaké 
zbytečné věci z dřívějších časů, se kterými jejich děti nemají co k dočinění. Třeba by ty děti 
i rády chodily mezi mladé hasiče a soutěžily se stejným nasazením jako jejich rodiče nebo 
prarodiče, ale z těchto zbytečných důvodů nemohou. 

Stojí určitě za povšimnutí, že ve 14. okrsku, do kterého patříme, je pouze SDH Bystré a my, 
kteří ještě pracují s mladými hasiči. Věřte, že to dá mnoho úsilí a spoustu volného času, které 
věnují vedoucí mládeže tomu, aby to tak bylo i nadále. 

Nemůžeme toho mladým nabídnout za odměnu mnoho, ale jezdíme společně na výlety, 
exkurse a pořádáme různé akce. V tom chceme pokračovat a třeba to i rozšířit o nějaké další 
příjemné a zajímavé věci. 

Jsme patřičně pyšní na naši hasičskou mládež a její historii. Uděláme maximum proto, aby-
chom u nás právě tu hasičskou mládež udrželi. Proto Vás, děti i rodiče, oslovujeme, přijďte 
se podívat a popovídat si o tom. Od září se scházíme pravidelně vždy ve středu a v pátek od 
16 hodin. Určitě můžeme slíbit, že s námi děti zažijí spoustu nejen sportovních zážitků. Naučí 
se věci, které se jim budou v životě jistě hodit. 

Vítáni budou jak ti nejmladší, tak i starší a dveře nezavřeme před nikým, kdo by se chtěl 
přidat, třeba i k výjezdové jednotce.

Povodně 
Asi každý ví, co napácha-

ly srpnové bleskové povodně 
v Libereckém a Ústeckém kraji. 
Každý, kdo něco podobného 
zažil, nenechá tuto skutečnost 
bez povšimnutí. Stejně tak ani 
my. Proto jsme se rozhodli, 
že také nějakým způsobem 
přispějeme a pomůžeme tak 
postiženým povodněmi. Chtěli 
jsme co nejdříve vyrazit s naší 
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technikou na pomoc do postižených oblastí, ale bohužel to nebylo hned možné. Neměli jsme 
dostatečný počet členů k dispozici. Někomu se to nehodilo z rodinných důvodů, jinému zase 
z důvodů ve svém zaměstnání. 

Když jsme se konečně dali dohromady, spojili jsme se s hlavním krizovým štábem, kde nám 
bylo řečeno, že by nejvíce potřebovali pomoc v Heřmanicích, v okrese Liberec. Je to malá 
vesnička, která se v roce 2006 umístila na třetím místě v celostátní soutěži Vesnice roku. Velká 
voda se prohnala takřka celou vesnicí, šest domů přitom zmizelo z povrchu zemského, a co je 
nejhorší, přišla zde o život také jedna paní. 

Zatelefonovali jsme tedy starostovi Heřmanic. Přivítal naši pomoc a domluvili jsme se, že při-
jedeme  s veškerou technikou, kterou máme k dispozici. Jednalo se o cisternu, kalová čerpadla 
elektrická i čerpadlo motorové, plovoucí čerpadlo a také elektrocentrály. Sbalili jsme potřebné 
věci, připravili techniku a v úterý 23. 8. odpoledne vyrazili směr Heřmanice. S sebou jsme také 
vezli čtyři vysoušeče, které jsme společně s obcí zakoupili, abychom je mohli v případě něčí 
potřeby zapůjčit. Nakonec jsme  půjčili tři. Jelo nás celkem sedm, všichni byli členy výjezdové 
jednotky. Naše pomoc spočívala v čištění kanalizací, čerpání zatopených jímek, kropení komu-
nikací, aby se neprášilo a také v pomoci s uskladněním humanitárních darů. 

I když byla spáchaná spoušť těžkou zemní technikou již dosti uklizena, i tak to byl pohled na 
zpustošenou vísku žalostný. Zvláště pak pohled na unavené a beznadějí znechucené místní 
obyvatele v nás zanechal smutný dojem. Uvědomili jsme si, jak lehce a za jak krátkou chvíli lze 
přijít o vše, co do té doby máte. A rozhodně se nejedná pouze o movité či nemovité věci.  Domů 
jsme se vrátili v pátek 27. 8. večer. Jsme moc rádi, že i my jsme se mohli přidat k mnohým, kte-
rým není lhostejné, co se v poslední době událo, a pomohli. Měli bychom si všichni uvědomit, 
že něco podobného se může stát komukoliv z nás a že bychom mohli také  potřebovat  pomoc 
od druhého. My jen doufáme, že zas dlouho nebudeme muset takovou pomoc poskytnout. 
Pokud k tomu ale přeci jen dojde, rádi tak opět učiníme.  

Nakonec musíme poděkovat Reznerovu pekařství za poskytnutí sponzorského daru. 
Výbor SDH

Finanční pomoc
Hasiči s sebou vezli také fi nanční hotovost, která se skládala z výtěžku tomboly z Tavení 

skla dřevem a peněz věnovaných občany naší obce. Tento fi nanční dar byl předán rodině pana 
Pavla Novotného, kterého již několik let vídáte na Svátcích skla v roli topiče. A právě v době, 
kdy u nás pomáhal, byla jeho rodina zasažena povodní. Cítili jsme s ním. V ten moment nám 
bylo jasné, komu fi nance předáme. Obdarovaný to vůbec nečekal, byl překvapený a velmi 
dojatý. Děkuje všem, kteří pomohli. Netřeba dodávat, že tímto gestem bylo utuženo naše přá-
telství, pouto mezi skláři a Deštným.

AK

Horská služba Orlické hory v létě 
Pozoruhodně zachovalý krajinný celek o rozloze zhruba 200 km2 tvořený hřebenem Orlických 

hor, svahy před a za hlavním hřebenem a částečně malebným podhůřím nabízí ideální podmín-
ky pro turistiku, cykloturistiku a další, často dosti adrenalinové aktivity. Představa o horách jako 
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nehostinných oblastech, kterým se lidé po 
staletí vyhýbali velkým obloukem, dávno 
neplatí. Dnes jsou české hory pro tisí-
ce lačných turistů malé. To samozřejmě 
platí i o našich horách se svými středisky 
a krásnou hřebenovou partií, po které 
vede turistická i cykloturistická stezka. 
Přímo pod Velkou Deštnou se mohou 
návštěvníci občerstvit ve srubu dnes pat-
řícímu občanskému sdružení Velká Dešt-
ná, které založili současní i bývalí členové Horské služby v Deštném, aby se tak mohli přímo 
podílet na rozvoji turistiky. Dále na východ na místě zvaném Pěticestí najdeme podobný srub 
s podobnou historií a stejnou funkcí, kde však slouží turistům kamarádi z Říček.

O poslání Horské služby už bylo řečeno a napsáno hodně a většina lidí má i určitou před-
stavu – Horská služba organizuje a provádí záchranné a pátrací akce v horském terénu, a to 
především v zimě.  Avšak mnoho lidí možná neví, že členové HS drží služby i v létě a podle 
statistik  zásahů to rozhodně nevypadá, že by v létě neměli co dělat. Naopak, ne vždy zvlád-
nuté dovednosti v disciplínách jako jsou horská kola, lanová centra, terénní koloběžky, tříkolky,  
in–line brusle, kolečkové běžky bývají příčinou častých úrazů. Ty nejzávažnější však ošetřujeme 
po různých haváriích na horských kolech. Je až s podivem, že spousta cyklistů ještě nepoužívá 
cyklistickou helmu.

Horská služba a její členové nepracují pouze ve svých oblastech, ale je-li třeba vypomáhají 
i jinde. Posledním příkladem byly povodně v Jizerských horách, kdy nás požádali o pomoc 
tamější kamarádi. I když se katastrofi cké povodně v Raspenavě a okolí odehráli v době dovo-
lených, naši členové byli připraveni odjet provádět drobná ošetření, ale také obyčejnou pomoc 
při odklízení.  
Členové horské služby musí i v průběhu léta na sobě pracovat, aby byli do služby vždy sto-

procentně připraveni. Trénují s horolezeckou technikou, zdokonalují se ve zdravovědě a v nepo-
slední řadě zlepšují svoji fyzickou kondici. Prověrková trať v okolí Deštného měří 13 km a vede 
od domu HS po Staré cestě, přes deštenskou stráň na vyhlídku, k Šerlišskému mlýnu, dále přes 
Bukačku k Masaryčce, zpět k Mlýnu, dále k vyhlídce, odkud sbíháme nad Albu a zpět k domu 
HS. Nejlepší z nás trať zvládnou i pod hodinu.

Závěrem bych zmínil alespoň pár bodů z desatera Horské služby, které se hodí do letního 
období. 

Desatero zásad bezpečného chování při pohybu v horském terénu:
1. Vždy pečlivě naplánovat trasu túry a vybavení na ni (nezapomenut na léky). Túru plánovat 
podle fyzické a psychické kondice nejslabšího ze skupiny.
2. S předstihem získat co nejvíce informací o prognóze počasí.
3. Před odchodem na túru předat informace o trase a předpokládané době návratu.Tempo na 
túře zvolit podle nejslabšího ze skupiny.
4. Správně používat mapu, znát druhy značení turistických cest specifi cké pro jednotlivá pohoří.
5. Znát typy výstražných tabulí a jejich význam.
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6. Nepohybovat se mimo značené cesty.
7. Mít s sebou lékárničku a v případě potřeby umět poskytnout první pomoc.
8. Znát kontakty na Horskou službu nebo na Zdravotní záchrannou službu. Mít vždy nabitý 
a zapnutý mobilní telefon.
9. Znát zásady chování pro případ zbloudění nebo zřícení v exponovaném terénu.
10.Nikdy nepodceňovat hory a nevystavovat nezodpovědným chováním do nebezpečí sebe 
ani ostatní.

 Petr Likavec, foto Jak

Ze zdravotnictví
ZUBNÍ POHOTOVOST - ROZPIS SLUŽEB
(ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek od 8 do 12 hodin)

datum jméno léka e                      adresa ordinace                              telefon
18.09. MUDr. Kašparová Dagmar Vo íškova 169, Vamberk 602 514 715
19.09. MUDr. Kašparová Helena Smetanovo náb . 334, Vamberk 494 501 711
25.09. MUDr. Laubová Jana        poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  n. Orl. 494 371 783
26.09. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opo no 494 621 665
28.09. MUDr. Malátková Ludmila poliklinika Rychnov n. Kn. 494 515 696
02.10. MUDr. Pokorná V ra J. Pitry 448, Opo no 494 667 628
03.10. MUDr. Plšková Ivona Svatohavelská 266, Rychnov n. Kn. 494 534 841
09.10. MUDr. Pokorná Jaroslava poliklinika Rychnov n. Kn. 494 515 697
10.10. MUDr. Nentvichová Eva K.Michla 942, Dobruška 494 623 775
16.10. MUDr. P ibylová Marta Komenského 209, astolovice 494 322 706
17.10. MUDr. Pta ovská Eva Komenského 481, Kostelec n. Orl. 494 321 740
23.10. MUDr. Seidlová Zdenka Skuhrov nad B lou 17 494 598 205
24.10. MUDr. Sk i ková Zdena poliklinika Rychnov n. Kn. 494 515 695
28.10. MUDr. Stejskalová V ra zdrav.st edisko Kout 566, Borohrádek 494 381 263
30.10. MUDr. Sudová Simona poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  n. Orl. 494 371 031
31.10. MUDr. Sv tlík Filip             Tyršova 515, Opo no 494 667 553
06.11. MUDr. Šmídová Alena poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 550
07.11. MUDr. Štulík Richard poliklinika Rychnov n. Kn. 494 515 693
13.11. MUDr. Š astná Ludislava Zdrav.st edisko Rokytnice v O.h. 494 595 292
14.11. MUDr. Tancurinová Jana nám. Dr. Lutzowa 345, Vamberk 736 419 151
17.11. MUDr. Tomanová Libuše poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  n. Orl. 494 542 102
20.11. MUDr. T mová V ra J. Pitry 344, Opo no 494 667 154
21.11. MUDr. Valešová Pavla poliklinika, Pulická 99, Dobruška 494 622 114
27.11. MUDr. Vav i ková Hana poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  n. Orl. 494 371 782
28.11. MUDr. Veselská Renata poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  n. Orl. 494 371 781
04.12. MUDr. Vy ítalová Marie dr.Lützova 244, Vamberk 494 541 757
05.12. MUDr. Zde ka Ji í Kvasinská 129, Solnice 494 596 732
11.12. MUDr. Bahník František T ebízského 799, Kostelec n. Orl. 494 323 152
12.12. MUDr. Dušková Helena Záhumenská 445, eské Mezi í í 494 661 102
18.12. MUDr. Beránek Jan Komenského 828, Týništ  n. Orl. 494 371 088
19.12. MUDr. Beránková Lucie poliklinika, Mírové nám. 88, Týništ  n. Orl. 494 371 783
24.12. MUDr. apková Marie Komenského 366, Doudleby n. Orl. 494 383 417
25.12. MUDr. Handl Jind ich Panská 24, Rychnov n. Kn. 494 531 955
26.12. MUDr. Benešová R žena Tyršova 464, Dobruška 494 622 040
01.01. MUDr. Handl Jind ich Panská 24, Rychnov n. Kn. 494 531 955
02.01. MUDr. Havlová Marie U Stadionu 1166, Rychnov n. Kn. 494 539 225
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Gynekologie je hned vedle
Do uvolněné ordinace po stomatoložce MUDr. Marii Havlové byl přestěhován gynekolog 

MUDr. Jaroslav Uhlík, který se doposud dělil o místnost s obvodní lékařkou MUDr. Miroslavou 
Ondráčkovou.

Počínaje zářím ordinuje MUDr. Uhlík ve středu.
LZ

Nemocnice v Opočně
V nemocnici se větrá oknem, okamžitě zavřít! Ne okno, ale tu nemocnici! Aneb hejtman 

konečně našel kladivo na opočenskou nemocnici.
Pokud sledujete kauzu opočenské nemocnice již déle, závěr prvního dějství se odehrával na 

krajské úrovni, kde se odpovědné osoby dušovaly, že tady o žádné zavírání nemocnice nejde, 
začíná se jednat, hledat řešení apod.

To bylo ještě před volbami.
Nyní je již po volbách, ČSSD už nemá co ztratit a věci nabraly rychlý spád.
V druhém dějství této nechutné frašky se ocitáme v kanceláři Krajské hygienické stanice, 

kde nechybí ani ředitel náchodské nemocnice Ing.Vávra, který projednával s pracovníky Kraj-
ské hygienické stanice výsledky měření, která probíhala v nemocnici v březnu a v dubnu.

Jestli  by se nenašlo v jejich zprávě něco, co by pomohlo opočenskou nemocnici odstřelit, 
a přitom by to vypadalo jako ochrana zdraví nebohých pacientů.

A našlo se!
Hygienici si vzpomněli, že na operačním sále se větralo – považte –oknem, aby se personál 

nenadýchal narkozatičních plynů. Tento vzduch zvenčí prý nejenže způsobuje nákazu opero-
vaným, ale navíc infi kuje veškeré lékařské nástroje.

Budiž, s hygienickými předpisy nemá cenu se přít, od toho jsou tu povolanější.
(Zapomeňte na fakt, že takto se operuje desítky let, a že jiné nemocnice to nemají jinak) 

Žijeme ve stále sterilnějším světě a je třeba se přizpůsobit. Dobrá!
Pak je ovšem na hygienicích, aby jasně popsali nedostatky, stanovili lhůtu k nápravě a dali 

šanci nemocnici se novým podmínkám přizpůsobit. Nemocnice by si připravila projekt nové 
sterilní klimatizace a sjednala by nápravu.

Namísto toho se na tvářích hejtmana a ředitele náchodského nemocničního holdingu (který 
plní zdravotnické cíle pana hejtmana) rozlil úsměv, jak to čistě všechno ukončit.

Fensterovou metodou, tedy dlouhým pohledem z okna, se určila cena, která by měla dosáh-
nout až 20 mil korun, což si jistě opočenská nemocnice nemůže dovolit, takže zavřít ji je vlastně 
úspora hned dvojnásobná. Ona taková zavřená nemocnice opravdu hodně ušetří. Ušetří se 
za platy zdravotníků, za nákup materiálu, za platby vody a elektřiny, za údržbu budov i jízdy 
sanitek. 

Ale proto nemocnice postavena nebyla.
Tu tady někdo postavil, aby bylo postaráno o lidi, když je jim nejhůř. Proto náš boj o naši 

nemocnici nemůžeme vzdát, to ať si v Hradci říkají, co chtějí.
Štěpán Jelínek,starosta Opočna
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Záležitost pokročila 
V srpnu projednali krajští radní návrh změn v opočenské nemocnici a koncepci zdravot-

nictví v kraji. Zachování chirurgické, cévní, gynekologické, diabetologické, interní a gastroen-
terologické ambulance v Opočně, rozšíření lůžek následné péče a rekonstrukci za více než 
30 milionů Kč doporučili krajským zastupitelům, kteří změny projednají na své zářijové schůzi.

Podle návrhu by nemocnice v Opočně  měla využívat jen jednu ze dvou dosud využívaných 
nemocničních budov a do dvou či tří let by se měla stát součástí Oblastní nemocnice Rychnov 
nad Kněžnou – teď patří náchodské nemocnici. Opočenská nemocnice by také měla projít 
rekonstrukcí, jejíž rozpočet by mohl přesáhnout 30 milionů Kč. 

Návrh počítá s ukončením lůžkové části chirurgického oddělení, která byla ve struktuře 
nemocnice nejméně efektivní. Její kapacitu má nahradit náchodská a rychnovská nemocnice.  
Do opočenské nemocnice by se měla operativa vrátit ale v blízké budoucnosti – chirurgie má 
nadále provádět drobné ambulantní chirurgické zákroky. V areálu opočenské nemocnice se 
rovněž i do budoucna počítá s působením výjezdního střediska krajské zdravotnické služby. 

Krajští radní také projednali další změny ve zdravotnictví a jeho celkovou koncepci, která 
dosud neexistovala a je tedy historicky první.  Klíčovou roli hraje zajištění kvalitní a dostup-
né zdravotní péče pro obyvatele v kraji, kterou si však krajský rozpočet bude moci fi nančně 
dovolit. Obecně by mělo začít přibývat lůžek interní a následné léčebné péče, kterých má kraj 
v porovnání s jinými nedostatek, na úkor lůžek s akutní péčí. 

  Koncepce zdravotnictví počítá s rozsáhlou rekonstrukcí Oblastní nemocnice Náchod, která 
ji má  proměnit ve špičkové zdravotnické pracoviště s efektivním provozem. Stavba a celko-
vá proměna této nemocnice se nyní připravuje. Dílčí změny by měly proběhnout v Oblastní 
nemocnici v Rychnově nad Kněžnou, jejíž provoz je podle kraje zatím nejdražší – zatímco prů-
měrně si krajské nemocnice poradí s krajskou dotací ve výši mezi 6 – 7 %, provoz rychnovské 
nemocnice přijde ročně bezmála 15 % podpory. 

převzato z Orlického týdeníku, zkráceno 

Z přírody
Likvidace netýkavky žláznaté v CHKO Orlické hory
Jedním z problémů, který v 

CHKO Orlické hory dlouhodobě 
řešíme, je likvidace invazních dru-
hů rostlin. Tyto druhy nejsou v naší 
přírodě původní, byly dovezeny do 
botanických zahrad a jako okrasné 
rostliny je často pěstovali chalupá-
ři. Postupně se přizpůsobily novým 
podmínkám a začaly se šířit do vol-
né přírody. V současnosti vytlačují 
naše původní druhy rostlin, a pokud 
nejsou likvidovány, vytvářejí souvis-
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lé porosty. Již delší dobu se v CHKO vypořádáváme s bolševníkem velkolepým a křídlatkou 
japonskou, jejichž výskyt se podařilo podstatně omezit a udržovat na minimální úrovni. 

U dalšího invazního druhu netýkavky žláznaté – nezvaného hosta z dalekých Himalájí – pro-
bíhá likvidace již pátým rokem a zatím nelze tvrdit, že jsme u cíle, tedy u podprahové úrovně 
výskytu. 

Netýkavka je jednoletá rostlina se silnou dutou 
lodyhou dosahující výšky 1 – 3 m. Vyznačuje se vel-
kými nachově růžovými, růžovými, vzácně také bílý-
mi květy, které rozkvétají od konce června až do prv-
ních mrazů. Opylována je hmyzem nebo může dojít 
k samoopylení. Plodem netýkavky je tobolka, která 
vystřeluje zralá semena až na vzdálenost 3 – 5 m. 
Takových semen může jedna rostlina vyprodukovat 
až 2 500 (někdy se udává i číslo 5 000). K vyklíčení 
dochází následující rok na začátku jara. Možné je 
i vegetativní rozmnožování například zakořeněním 
polehlé lodyhy.

Druh se v CHKO vyskytuje zejména v povo-
dí Říčky, převážně v Julinčině údolí pod Říčkami 
v Orlických horách a v Hamernici u Nebeské Rybné. 
V roce 2004 již hrozilo, že postupně zaroste celá 
údolí vodních toků Říčky a Zdobnice. Objevuje se 
ale také poměrně hojně v povodí Kněžné, místy 
je nalézána podél Divoké Orlice. Zatím ojedinělý 

výskyt má v povodí Bělé. V Deštném byl ojedinělý výskyt zaznamenán v úseku řeky Bělé 
mezi benzínovou čerpací stanicí a Jedlovou, větší porost se vyskytuje na Úhoru u manipulační 
plochy na křižovatce a na loučce za Penzionem Hofman. Druh je přemnožený především na 
dolních tocích řek, které protékají CHKO Orlické hory (Bělá, Kněžná, Zdobnice, Divoká Orlice), 
mimo území CHKO. Jak napovídají místa výskytu, tento druh se vyskytuje zejména u vodních 
toků, podél nichž se nejsnadněji šíří. Může se šířit i do přilehlých světlých vlhkých lesů či křovin. 
Snadno se rozšiřuje i podél cest.

Rostlinu je třeba likvidovat už v zárodcích jejího výskytu. Nejúčinnějším způsobem likvidace 
netýkavky je ruční vytrhávání, musí se však uskutečnit před dozráním semen, ke kterému 
dochází v teplejších oblastech v polovině července, v chladnějších na přelomu července a srp-
na. Dobré je rostlinu ještě navíc přelomit a hlavně ji nenechávat ležet na zemi, neboť vzhledem 
ke své schopnosti vegetativně se rozmnožovat není výjimkou, že vytržená rostlina znovu zako-
ření. Aby bylo dosaženo co nejefektivnějšího výsledku a odstranění rostliny, je nutné zásah 
opakovat několikrát za sezónu.

Od roku 2005 je prováděna plošná likvidace kosením křovinořezem nebo vytrháváním. 
Dosud se podařilo rozšíření této rostliny na lokalitách snížit až na 10 % stavu z roku 2004. 
Hlavní problém likvidace netýkavky žláznaté spočívá v rychlém šíření této rostliny a v nalézání 
stále nových lokalit výskytu. V letošním roce se do likvidace zapojili i pracovníci Správy CHKO 
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osobně. Likvidace netýkavky je práce poměrně dlouhodobá, zvláště pokud se druh už rozšířil 
a vyskytuje se v hojném počtu, proto vás všechny žádáme, abyste nám pomohli a v případě, 
že tuto rostlinu ve svém okolí objevíte, ji účinně zlikvidovali. Zvládne to každý, a pokud bude-
me všichni dostatečně všímaví a nebudeme k rozšiřování tohoto, ale i jiných invazních druhů 
lhostejní, možná se nám společnými silami podaří netýkavku žláznatou v Orlických horách 
zlikvidovat.

Miloš Vašek, Radka Jakoubková, 
foto Josef Kučera

Ze sportu 
Lanový park
Jako dítě školou povinné jsem milovala šplh na laně. Tato disciplína patřila k mým nejoblí-

benějším při tělocviku a musím se pochlubit, patřila jsem v ní k těm nejzručnějším. Otevření 
lanového parku tuto již dávnou vzpomínku z dětství tak nějak vyplavilo. Z auta jsem pozorovala 
šplhající a ve mně se začala probouzet dávno zapomenutá touha.  

A ejhle. Po úspěšném zakončení našeho skvělého cvičení s Lenkou Hepnarovou jsme se 
domlouvaly, kde naše úsilí završíme. Míla Karová přišla s nápadem: „Půjdeme do lanového 
parku a potom ke Švejdovým na pstruha“.   
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Vida, sny se plní nejen o Vánocích, jak zpívá Ledecký. Samozřejmě, že jsem přeslechla 
jízlivé poznámky svého syna „V Tvém věku, no to jsem zvědavý atd.“ Sportovně oblečená, 
psychicky připravená jsem vyrazila. Sešlo se nás dost. Trochu pohrdlivě jsem si měřila ty, 
které to vzdaly a rozhodly se jen pro druhou  část programu – tj. pojídání pstroužka. Dorazily 
jsme na místo. Od chlapců Fabiánových obdržely potřebné a důležité informace a počáteč-
ní nácvik dojezdů na jednotlivá stanoviště. Následovalo pracné oblékání a... Zákony optiky 
jsou prazvláštní. To, co se nám jeví zezdola, že není tak vysoko, je mnohonásobně vyšší, 
když stoupáme nahoru. Začala jsem chápat pojem nekonečna. Po pro mne opět nekonečné 
době jsem stanula na prvním stanovišti. „Je to paráda,“ vykřikla Lenka a jako akrobat zmizela 
z dohledu. S ní samozřejmě i některé další. Pár váhavých nás stále postávalo. Lenka Zábran-
ská se slovy: „Chtěla jsem to zkusit,“ se také statečně vydala na cestu. Poslední, kdo mě 
opustil, byla i organizátorka celé akce Míla. Pohled na rozkmitaná lana rozkmital i mě. Nebyla 
povzbudivá ani poznámka naší cvičitelky Lenky: „Pozor při dojezdu na stanoviště, vloni si tady 
jedna zlámala nohu.“ Nemohla jsem přijít na to, kdy jsem se více bála. Fabiánovi kluci se mi 
snažili dodat odvahu slovy: „ Nebojte se, když spadnete, zůstanete viset a my Vás sundáme.“ 
Bylo to od nich milé, obzvláště ke mně, jako ke své bývalé učitelce. V duchu jsem zpytovala, 
zda sem jim někdy ve škole neublížila. Ale výraz jejich tváře o ničem takovém nesvědčil. 

Nejsem zvyklá ve svém životě moc věcí vzdávat, ale tentokrát jsem tu – dáli se to tak nazvat 
„odvahu“ sebrala. S obrovskou pokorou v srdci, hlubokou úctou k těm, kdo na rozdíl ode mne 
zvážily reálněji své možnosti, jsem se stejně velkou bázní, jako když jsem stoupala, slézala 
dolů. Klobouk dolů před Aničkou Pohlovou a dalšími, které to dokázaly. Klobouk dolů i před 
Mílou, která se po polovině nechala slanit dolů. Kluci se ukázali jako profesionální zachránci.  

A pak už jen následovalo lovení pstroužků a výborná večeře u Švejdů. 
A sama pro sebe – snad příště, to víte, ty sny…. 

Jarmila Škodová, foto  Martina Schmidová

Sjezdové lyžování
Čas dovolených a prázdnin je už pomalu za námi a začíná nový školní rok. Byť je ještě do 

zimy daleko, mladí deštenští sjezdaři neodpočívají, ale jsou již tři měsíce v plné fyzické přípra-
vě a tvrdě na sobě pracují.

Jak se již stalo tradicí, letní přípravu, a tedy i nový roční tréninkový cyklus, jsme zahájili 
jarními fyzickými testy. Ty se uskutečnily ve čtvrtek 20.5. v Dobrušce na stadionu. Od té doby 
opět probíhají společné tréninky pravidelně každé úterý a čtvrtek, většinou v Dobrušce na 
stadionu. 

V květnu (28. 5.) také proběhla členská schůze lyžařského oddílu TJ Sokol Deštné v O. 
h., na které byl zvolen nový výkonný výbor a také předseda lyžařského oddílu. Tím se stal 
Ing. Petr Berkovec.

Co se týká letních soustředění, letos jsme ke dvěma obvyklým týdenním soustředěním 
v průběhu prázdnin přidali ještě jedno pro nejmladší kategorie. Všechna soustředění mají letos 
už deštenští sjezdaři za sebou.

První se uskutečnilo ve dnech 17. – 24. 7. 2010 v Horní Malé Úpě na Pomezní boudě v Krko-
noších za účasti 20 dětí pod vedením Tomáše Klinského a Radky Jakoubkové. S tréninky už 
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velmi významně pomáhali také naši junioři Nikča Klinská a Vašek Rydlo. Soustředění začalo, 
tak jak je zvykem, společným odjezdem na místo na kolech. Tento přesun absolvují především 
žáci a junioři, ale i někteří předžáci, a s chutí se přidává i řada tatínků. Vyjíždíme již tradičně 
ze Zlíče u České Skalice. Přestože bylo letos velké vedro (kolem 35 stupňů), všichni cestu 
bez problémů zvládli. Na programu soustředění byla především cyklistika, běh, vytrvalostní, 
rychlostní a silový trénink a hry. V případě nepříznivého počasí jsme využívali sportovní halu 
s posilovnou, které se nacházejí přímo v místě pobytu. Opět jsme pro regeneraci využili saunu 
a vířivku. Jedno dopoledne děti absolvovaly trénink společně se spřáteleným oddílem SK Jan-
ské Lázně, se kterým poměřily síly v závodech v suchém slalomu. Během tohoto týdne dostaly 
děti pořádně do těla, ale všichni to výborně zvládali, včetně těch nejmenších, a vytvořili opět 
dobrou partu a přátelskou atmosféru, takže si to náležitě užili. Závěrečný cyklistický přesun 
z Krkonoš zpět domů musel být kvůli nepříznivému počasí zrušen.  

Druhé soustředění se konalo ve dnech 1. – 5. 8. 2010 na chatě Kačenka na Šerlišském Mlý-
ně a bylo určeno našim nejmenším závodníkům z kategorií přípravky a předžactva. Přítomni 
byli i tři žáci z družstva A. Zúčastnilo se 13 dětí a soustředění vedl Tomáš Klinský za asisten-
ce Nikči Klinské a Vaška Rydla. Příprava byla zaměřená především na rychlost, obratnost, 
hry. Jezdilo se také na kole, pro zábavu také na kárách, skákalo se na trampolíně. Vzhledem 
k věkovému zastoupení byla zvolena zábavná forma tréninku. Všem dětem se to líbilo, takže 
forma tréninku byla zřejmě poutavá.

Třetí soustředění proběhlo ve dnech 8. – 13. 8. 2010 v biatlonovém areálu v Letohradě. 
Zúčastnilo se 13 dětí pod vedením Tomáše Klinského a Lenky Hepnarové a za pomoci Nikči 
Klinské. Program soustředění byl podobný jako na Pomezkách, ale navíc přibyly kolečkové 
brusle, na kterých se odehrávala výrazná část soustředění. V příjemném biatlonovém areálu 
jsme využívali jak asfaltové okruhy pro trénink na kole a kolečkových bruslích, tak pilinové 
okruhy, střelnici a lesní „tělocvičnu“ pro běhání, trénink koordinace, obratnosti, rychlosti a síly. 
Pro vytrvalostní trénink na bruslích jsme zvolili 14 km dlouhou cyklostezku mezi Letohradem 
a Ústím nad Orlicí, v areálu jsme pak na bruslích prováděli především nácvik slalomů mezi 
kužely, obratnosti, koordinace a rychlosti při sjezdech z kopce. Ve volných chvílích přicházela 
na řadu jízda na jednokolkách. Vítaným zpestřením v odpočinkovém dni bylo sjíždění Tiché 
Orlice na lodích z Letohradu do Ústí nad Orlicí, které se již také stává na tomto soustředění 
tradicí.

Všechna soustředění lze hodnotit jako velice zdařilá a přínosná. Vše probíhalo bez nemocí 
a větších zranění a snad i děti si odnesly jen příjemné vzpomínky. 

Po návratu ze soustředění pokračují pravidelné společné tréninky a v září pak mladé dešten-
ské sjezdaře čekají další kontrolní fyzické testy. Od října pak budou probíhat tréninky v tělo-
cvičně.

V září také už mnozí naši závodníci individuálně zahájí přípravu na lyžích, ať už v hale nebo 
na sněhu. Na konec října a polovinu listopadu jsou již tradičně naplánována týdenní soustře-
dění na ledovcích v Rakousku. 

Bohatá fotodokumentace ze všech soustředění, testů i závodů, včetně videozáznamů, je 
k vidění na internetu na našich webových stránkách www.tjdestne.cz.

Radka Jakoubková
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Jezdectví
A zase je tu září, prázdniny 

uběhly jako voda. Celé dva měsí-
ce jsme se na jízdárně věnovali 
zájemcům o ježdění, v srpnu dora-
zily naše stálé tábornické party, 
a tak koníci ani personál – děvčata 
a letos i jeden kluk, kteří každo-
ročně jezdí pomáhat – neměli 
čas zahálet. Uspořádali jsme opět 
dvoje jezdecké závody, dvoudenní 
drezurní s účastí polských jezdců 
a rozhodčích na začátku červen-
ce a potom na přelomu července 
a srpna závody westernové. Poča-
sí se vždy vydařilo a všichni byli 
spokojeni s výkony svými a svých 
svěřenců. 

Samozřejmě jsme se vydali i na 
závody jinam. Letos jsme si vybra-
li pěkné drezurní závody v Brně, 
Nebanicích, Těšánkách, Kolesech 
a vyvrcholením sezony bylo mis-
trovství České republiky v drezuře, 
které se přesunulo po dvou letech 
z Prahy do Hradišťka u Sadské. 
Předpověď počasí byla pro první srpnový víkend hrozivá, v pátek se jezdilo za hustého deště, 
sobotní a dopolední nedělní program musel být přesunut do jezdecké haly. Pršelo vytrvale, 
a ačkoli je areál umístěn v těsné blízkosti Labe, nikdy tady povodně nehrozily. Naštěstí. Během 
mistrovství byl připraven i pěkný doprovodný program, v pátek večer jsme pluli parníkem do 
Nymburka, dobře jsme se najedli, pobavili a potancovali s lodní kapelou. V sobotu večer pořa-
datelé připravili uprostřed jezdecké haly pohoštění a po obvodu běhali koně, klisny s hříbaty, 
byly připraveny ukázky drezurních hřebců a skoky mohutnosti. Dcera majitelů areálu, Libuška 
Půlpánová, se loučila se svým sportovním koněm – Dafem Ondrášem – který si bude užívat 
koňský důchod po bohaté a úspěšné sportovní kariéře. Nám se v Hradišťku líbilo také proto, 
že Kamila s klisnou Alicí získaly potřetí v řadě titul mistrovský. A protože oba němečtí rozhodčí 
Kamilu moc chválili, rozjeli jsme se na mezinárodní závody v drezuře do polské Wroclawi. 
Přibalili jsme i našeho Little Joa, aby Alici nebylo smutno. Celá česká ekipa si vedla moc dobře, 
v tříkolové soutěži skončila Kamila s Alicí na 3. místě za vítězným Polákem a druhou Holan-
ďankou. Konkurence byla velká, neztratila se v ní Kamila s Alicí, druhou soutěž dokonce vyhrá-
la.A i Joe dobře reprezentoval, když v pátek skončil 7. a v sobotu 5. z 24 dvojic. Do posledního, 
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nedělního závěrečného kola si mohl každý jezdec zvolit jen jednoho koně, tak barvy Česka 
hájila právě Alice. Je velmi dojemné slyšet na závěrečném ceremoniálu českou hymnu a je to 
radost, když se několikaletá práce zhodnotí právě takovým úspěchem. V seniorské kategorii 
skončili za Česko Fabrizio Sigismondi 5. a Ema Jančářová 6. Teď se trochu odpočineme. 
V závěru září nás čeká ještě fi nále českého drezurního poháru, kam se kvalifi kovala Kamila 
s Alicí a kriterium mladých koní, kde bude opět startovat Kamila s naším odchovancem, bělou-
šem Lístkem. A potom zase ta zima. Doufáme, že na orlických loukách rostou další šampioni. 
A když ne šampioni, tak určitě koně, kteří budou svým majitelům dělat radost.

Eva Kotyzová

Deštník – zpravodaj obce Deštné v O. h.
Registrován Ministerstvem kultury ČR pod reg. č. MK ČR 11921

Vychází 4x ročně, náklad jednoho vydání je 320 kusů.
Uzávěrka tohoto vydání byla 15. srpna, uzávěrka dalšího čísla je 15. listopadu 2010.

Otištěné příspěvky mohou být stanoviskem autora a nemusí vyjadřovat postoje vydavatele!
Redakční rada: Jaroslav Karban (JaK), Alena Křížová (AK),

Hana Pavlíčková, Lenka Zábranská (LZ).
Adresa: Obecní úřad, 517 91 Deštné v Orl. horách č. 61

tel.: 494 663 193, fax: 494 663 187
e-mail: obec.destne@onet.cz

cena: 15,- Kč
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• Muzeum a galerie Orlických hor v Rychnově nad 
Kněžnou, Jiráskova 2 (kasárna), Památník
ornitologa Karla Plachetky

• Kolowratský zámek

• Židovská synagoga

• Muzeum krajky Vamberk

• Muzeum turistiky, zimních sportů a řemesel Deštné

Villa Nova Uhřínov

Muzeum a galerie Orlických hor 
v Rychnově nad Kněžnou

Muzeum zimních sportů, turistiky
a řemesel

Déčko – Dům dětí a mládeže

KONTAKT: INFORMACE:

Hradec Králové – Rychnov n. Kn.

Rychnov n. Kn. – Uhřínov pod Deštnou

Rychnov n. Kn. – Deštné v O. h.

Muzeum
archeologického experimentu 

v Uhřínově pod Deštnou a 
Archeologický skanzen 

Villa Nova Uhřínov

Vás zvou k návštv
květen-červen, září-říjen: 

sobota 9:00-17:00 
neděle 9:00-15:00
červenec-srpen:

denně od 9:00-17:00

Kontakt: 
villanova@seznam.cz

www.villanova.cz
494 598 010
602 936 946


